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УНИВЕРСИТЕТ ҚЫЗМЕТІНЕ 
ЖОҒАРЫ БАҒА БЕРДІ

Кездесуде «Назарбаев Университетінің» 10 жыл 
ішінде қол жеткізген басты жетістіктері мен жоғары 
оқу орнын одан әрі дамыту стратегиясын жүзеге 
асыру барысы талқыланды. 

Елбасы «Назарбаев Университетінің» аз уақыт 
ішін де жоғары білікті кәсіпқой кадр даярлайтын 
жә не отандық ғылымды дамытатын жетекші оқу 
ор нына айналғанын атап $тті. 

– Жас мемлекетімізге заманауи кадрлар қажет 
бол ды, сондықтан алдымен «Болашақ» бағдар ла-
ма сын жарияладым. Уақыт $те келе бакалаврларды 
«Назарбаев Университетінде» даярлай бастадық. 
Мен осы жоғары оқу орнына жиі барып, диплом 
тап сыру рәсіміне қатысып тұрамын. Университеттің 
келе шегі зор. Қазір ол к$птеген отандық жоғары 
оқу орындарына үлгі болып отыр. Осының бәрі – 
сіз дің еңбегіңіздің жемісі, – деді Қазақстанның 
Тұң ғыш Президенті. 

Нұрсұлтан Назарбаев оқу орнын әрі қарай да-
мыту керектігіне, соның ішінде жасанды интеллект 

тех нологиясын дамыту мен қолдану саласындағы 
жо баларды жүзеге асыруға назар аударды. 

– Біздің бағдарламамыздың келесі даму кезеңі 
– Жасанды интеллект кампусын ашу. Оны Алматыда 
құру жоспарланып отыр. Жобаны іске асыруға қа-
ты сатын шетелдік компаниялармен келісс$з де 
жүр гізілді, – деді Елбасы.

4з кезегінде Ш.Катсу университеттің 2018-2030 
жыл дарға арналған стратегиясының негізгі ин-
дикаторларына қол жеткізілгені туралы баяндады. 
«Назарбаев Университеті» дербес білім беру ме ке-
месі президентінің мәліметіне сәйкес, бүгінде 
жо ғары оқу орнында 6,8 мыңнан астам студент 
білім алу да. Ашылғаннан бері 5 мыңнан астам 
ғылыми ма қала жарық к$ріп, 300 ғылыми жоба 
жүзеге асты. Ғылыми зерттеулердің сапасы бойын-
ша «Назарбаев Уни верситеті» Еуразия кеңіс ті гін-
дегі 10 үздік жо ғары оқу орнының қа тары на қосы-
лып, құрлықтағы жетекші оқу орын дары на бәсе-
ке лес болып отыр.

Елбасы «Назарбаев Университеті» дербес білім беру мекемесіні� президенті 
Шигео Катсуды �абылдады.

СЫН-ҚАТЕРДІҢ АЛДЫН АЛУ 
ЖАЙЫН ПЫСЫҚТАДЫ

Душанбе �аласында �жымды� �ауіпсіздік туралы шарт "йымы �жымды� �ауіпсіздік 
ке�есіні� сессиясы %тті. О'ан Президент )асым-Жомарт То�аев �атысты. Б"л туралы 
А�орданы� баспас%з �ызметі хабарлады.

Қазақстан Президенті Қ.Тоқаев, Беларусь Пре-
зиденті А.Лукашенко, Қырғыз Республикасы Пре-
зи денті С.Жапаров, Ресей Президенті В.Путин 
(бейне байланыс режимінде), Тәжікстан Президенті 
Э.Рахмон, Арменияның Премьер-Министрі Н.Па-
шинян, сондай-ақ ҰҚШҰ-ның Бас хатшысы Ста-
нис лав Зась шағын құрамда кездесу $ткізді, содан 
кейін келісс$з делегациялар мүшелерінің қатысуымен 
жалғасты.

Мемлекет басшылары Ауғанстандағы ахуалға, 
халықаралық және $ңірлік қауіпсіздік мәселелеріне 
қатысты пікірлерін ортаға салды. Сондай-ақ 2021 
жылғы ұйым қызметінің басым бағыттарының жүзеге 
асырылуын қорытындылап, алдағы кезеңге арналған 
жоспарын анықтады.

Қасым-Жомарт Тоқаев шағын форматта $ткен 
кездесу барысында $з әріптестеріне қатысушы мем-
ле кеттер арасындағы ықпалдастықтың $зекті мәсе-
лелері ж$ніндегі Қазақстанның ұстанымын айтты. 

– Ұжымдық қауіпсіздік кеңесінің тамыз айында 
кезектен тыс $ткізілген сессиясында Ауғанстандағы 
түбегейлі $згерген ахуалға байланысты туындаған 
сын-қатерлер мен қауіпті егжей-тегжейлі талқыладық. 
Қазақстан тараптардың осы кездесуде айтқан 
тәсілдері мен ұсыныстарын қолдайды. Оларды іске 
асыру үшін нақты жұмыс істеуге дайынбыз. Біріккен 
штаб жанынан Жедел мониторинг тобын құру 
ж$ніндегі тәжік тарапының бастамасын дер кезінде 
ұсынылды деп санаймыз. Бұл Ауғанстандағы 
жағдайды қадағалап отыру мақсатында ҰҚШҰ-ға 
мүше мемлекеттердің құзыретті органдарының іс-
қимылдарын ұйымдастыру үшін қажет. Елдеріміздегі 
террорлық ошақтарды анықтап, ауыздықтау 
ж$ніндегі, сондай-ақ экстремизм мен терроризм 
үгітіне қарсы күрес жұмыстарын күшейту қажеттігі 
туралы әріптестеріміздің пікірлерін қолдаймыз. 
Оңтүстік шекара әрі ҰҚШҰ-ның $зіндік «қауіпсіздік 
белдеуі» саналатын тәжік шекарасын бекемдеуге 
жан-жақты к$мек к$рсету қажет деп санаймыз, – деді 
Қазақстан Президенті.

Мемлекет басшысы Ауғанcтан босқындарын 

және елдеріміздің аумағында шетелдің әскери 
базасын орналастырудың тиімсіздігі туралы ортақ 
ұстанымды қолдады. Сонымен қатар гуманитарлық 
к$мек пен ауған халқына халықаралық қолдау 
к$рсетудің маңызы ескеріліп, БҰҰ-ның Ауғанстан-
дағы Миссиясының қызметкерлері Алматы қала-
сында уақытша орналастырылғанын айтты.

– Біздің бақылауымызша, Ауғанстандағы жағдай 
аса қатты тұрақсызданып, азамат соғысына ұласуы 
мүмкін. Жаңадан уақытша үкімет құрылды. Оның 
құрамы мен ниеті туралы әлемде әртүрлі пікір бар. 
Жаңа тәліп әкімшілігінің құрылуы Ауғанстанда 
бейбітшіліктің орнағанын және экономикалық 
тұрғыдан даму үшін қажетті жағдайлар жасалатынын 
білдірмейді. Бұл жерде күтпеген кедергілер бары 
анық, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Қазақстан Президенті Ауғанстандағы ахуалдың 
ушығуына алаңдайтынын білдірді. Оның пікірінше, 
осы елдегі әлеуметтік-экономикалық жағдай 
гуманитарлық дағдарысқа қарай бет алған.

Президенттің айтуынша, Қазақстан БҰҰ аясында 
Қауіпсіздік Кеңесінің тұрақты мүшесі Ресеймен және 
ҰҚШҰ-ға мүше басқа да әріптестерімен $зара іс-
қимыл жасауға ниетті.

Отырыс барысында Қазақстан халықаралық үш 
келісімнің қабылдануын құптады. Атап айтқанда, 
юрисдикция және құқықтық к$мек к$рсету 
мәселелері, ҰҚШҰ әскерлерін материалдық-
техникалық қолдау және медициналық тұрғыдан 
қамтамасыз ету туралы, сондай-ақ Бітімгерлік қызмет 
туралы келісім Хаттамасы.

Мемлекет басшысы БҰҰ аясында Биологиялық 
қауіпсіздік ж$ніндегі халықаралық агенттік құру 
туралы ұсынысын қолдағаны үшін Ресей тарапына 
ризашылығын білдірді. Қасым-Жомарт Тоқаев барша 
әріптестерін бұл бастаманы БҰҰ-да ілгерілету ісінде 
Қазақстанды қолдауға шақырды. 

Саммит қорытындысы бойынша ҰҚШҰ-ға мүше 
мемлекеттердің басшылары Ұжымдық қауіпсіздік 
кеңесінің декларациясын қабылдады. Сонымен қатар 
бірқатар құжаттарға қол қойылды.

Ауғанстандағы ахуалды талқылады
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 

Тоқаев сәрсенбі күні Ресей Президенті 
Вла димир Путинмен телефон арқылы 
с"й лесті. Бұл туралы Ақорданың бас-
пас"з қызметі хабарлады. 

Мемлекет басшылары Душанбеде 
$те тін ҰҚШҰ және ШЫҰ сам мит-
тері нің күн тәртібіндегі маңызды мә-
селелерді, оның ішінде Ауғанстандағы 
ахуалды талқылады, сондай-ақ $ңір-
де гі қауіпсіздік пен тұрақтылықты 
қам тамасыз ету ж$ніндегі бірлескен 
күш-жігерді үйлестіруге келісті.

ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ 
ҚАРҚЫНЫ АРТЫП КЕЛЕДІ

Мемлекет басшысы 
)асым-Жомарт То�аев Тә-
жікстан Президенті Эмо -
мали Рах мон мен кез дес ті. 
Б"л туралы А�ор да ны� 
бас   пас%з �ызметі хабар-
ла ды. 

Қазақстан Президентінің Тә-
жік станға жұмыс сапары осы елдің 
бас шысы Эмомали Рахмонмен 
кез десуден басталды. Кездесу 
бары   сында Қасым-Жомарт Тоқаев 
Эмо мали Рахмонға қонақжай лы-
лығы үшін ризашылығын білдірді. 

Президент Душанбе қаласында 
$те тін ҰҚШҰ Ұжымдық қауіпсіз-
дік кеңесінің сессиясы мен Шан-
хай ынтымақтастық ұйымына 
мү  ше мемлекеттер басшылары 
кеңе     сінің отырысында $зекті 
жаһан   дық мәселелерді талқылау 
аса маңызды екенін айтты.

– Қонақжай Тәжік елінің, Ду-
шанбе қаласының алдағы са мит-
тер   ге дайындығы $те жоғары 
дең       гейде екен. Біздің тарап ми-
нистр лер деңгейінде қажетті құ-
жат  тарды пысықтады. Қол қойы-
ла  тын құ жат  тарды отырыс бары-
сын  да жан-жақты талқылаймыз 
деп ойлаймын, — деді Қазақстан 
Пре   зиденті.

Тараптар екіжақты форматта 
да, к$пжақты құрылымдар ая сын-
  да да бірлескен іс-қимылдар ды 
үй лестіруге дайын екенін атап $тті.

ЕКІЖАҚТЫ ҚАТЫНАСТАР 
ДЕҢГЕЙІ ЖОҒАРЫ

Пәкістан Премьер-Ми-
нистрі  мен кездесу барысында 
Қасым-Жомарт Тоқаев $зара 
сенім мен сыйластыққа негіз дел-
ген екіжақты қатынастардың 
дең гейі жоғары екенін атап $тті.

Мемлекет басшысы ортақ мүд-
 дені к$здейтін салалардағы к$  лік-
логистикалық байланыс тар ды 
нығайту үшін жаңа мүм кін діктерді 

қарастыруға шақыр ды. Қазақстан 
Президенті сауда-эко номикалық, 
ғылыми-техно ло  гиялық және мә-
дени ынтымақ тас тықты арттыру 
мәселесіне арнайы тоқталып, 
Имран Ханды Қа зақстанға сапар-
мен келуге ша қырды.

Пәкістан Премьер-Министрі 
$з кезегінде екі ел арасындағы 
сау да-экономикалық ықпалдас-

тық  ты нығайтуға септігін тигі зе-
тін логистикалық мүмкіндіктерді 
дамыту маңызды екенін айтты, 
сон дай-ақ Қазақстан Прези ден-
тін Пәкістанға сапармен келуге 
ша қырды.

Кездесуде олар Ауғанстандағы 
ахуал мен $ңірлік қауіпсіздікті 
қам тамасыз ету мәселелері ж$-
нін дегі ойларын б$лісті.

Мемлекет басшысы Пәкістан Премьер-Министрі Имран Ханмен кездесті. Б"л туралы 
А�орданы� баспас%з �ызметі хабарлады.
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Балаларды кибербуллингтен 
қорғау қажет

Жалған ПТР-тест жасайтын 
цех табылды

Дайындаған Елдос СЕНБАЙ

Түркітілдес елдер парламент-
шілерінің форумы биылғы 27-28 
қыркүйекте түркі әлемінің астана-
сы Түркістанда �теді. ТүркПА 
Кеңе сінің оныншы құрылтайына 
Қазақстан, $зербайжан, Қырғыз 
Республикасы, Түркия парламент-
терінің басшылары қатыспақ.

Мәжіліс Т�рағасы Парламент 
�кілдерінің алдағы кездесуін тілге 

тиек етіп, X пленарлық сессияның 
маңы зына тоқталды. Ол депутат-
тар ға алғашқы онжылдықтағы 
жұмысының қорытындысын шы-
ғарып қана қоймай, сондай-ақ 
қа зіргі заманның �зекті мә се-
лелерін және ынтымақта с тық тың 
келешектегі бағыттарын толық 
ауқымды талқылауға мүмкіндік 
беретініне назар аударды.

Қазақстанның Тұңғыш Пре-
зиденті Нұрсұлтан Назарбаев тың 
бас тамасымен құрылған түркітіл-
дес елдердің парламенттік ассам-
блеясына бүгінде Қазақстан, 
$зербайжан, Қырғыз Республи-
касы мен Түркияның парламент-
шілері  кіреді .  Венгрия 2014 
жылы ұйымда бақылаушы мәр-
тебесін алды. ТүркПА-ның ме-
рейтойлық Х пленарлық отыры-
сына 6збек стан ның Олий Маж-
лис заң шығару палатасының 
спикері бастаған �збек Пар-
ламентінің �кілдері де шақы-
рылды.

Мәжіліс Т�рағасы құжатта от-
басында балалардың мүддесін қор-
ғау, қадағалаусыз және панасыз 
қалудың алдын алу мәселелері 
қа рас тырылғанын атап �тті. 
$сіресе, буллинг пен кибербул-
линг қоғамда қатты алаңдаушылық 
тудырып отыр. Балаларды осы 
қауіптен қорғайтын нақты норма-
лар қажет. Статистикаға жүгінсек, 
18 жасқа дейінгі балалар мен жас-
тар арасында 2020 жылы 143 суи-
цид және 306 �з-�зіне қол жұмсауға 
әрекет ету оқиғасы тіркелген. Биыл 
жарты жылда 105 суицид пен 193 
�зіне қол салу әрекеті болыпты. 

– Шынында, буллинг және 
кибербуллинг – �те қауіпті нәрсе. 

Ол балалардың психологиясын 
бұзатын, суицидке алып баратын 
жол. Сондықтан мектеп жасындағы 
балаларды буллинг және кибербул-
лингтен толықтай қорғайтын нақ-
ты нормалар енгізуіміз керек. 
Осыған байланысты екінші оқы-
лымға дейін тиісті жұмыс жүргізілуі 
қажет, – деді Н.Нығматулин.

Оның байламынша, бұл заң 
жобасы қазіргі қоғамға қажетті 
к�п теген мәселелерді, әсіресе ба-
ла лардың құқығын қорғауға қа-
тысты проблемаларды шешуі тиіс. 
Балаларды қорғау үшін отбасылық 
қатынастар, білім беру, денсаулық 
сақтау салаларында қосымша ша-
ралар қарастырылды. 

Мәжіліс Т�рағасы осы заң жо-
б а с ы  М е м л е к е т  б а с ш ы с ы 
Қ.Тоқаев тың азаматтарды интер-
нет арқылы қысым к�рсетуден заң 
деңгейінде қорғау тапсырмасын 
орындауға бағытталғанын айтты. 
Дегенмен спикердің пікірінше, 
балалардың құқығын қорғау сала-
сындағы проблемаларды бір ғана 
заң жобасымен шешу мүмкін емес. 

Заң жобасымен жұмыс істеу 
барысында оған балалардың тұр-
ғын жайға құқығын қамтамасыз 
етуге, сондай-ақ отбасылық қаты-
нас тарда баланың мүдделерін қор-
ғауға және интернет желісіндегі 
құқыққа қарсы контентті жоюға 
арналған бірқатар норма қосылды. 

Жалпы, отырыста депутаттар 
«Кейбір заңнамалық актілерге 
мемлекеттік басқару деңгейлері 
арасында �кілеттіктерді қайта б�лу 
мәселелері бойынша �згерістер 
мен толықтырулар енгізу туралы» 
заң жобасын екінші оқылымда 
құптады.

�лтты� �ауіпсіздік коми-
тетіні� С�О бойынша департа-
менті  Шекара �ызметімен 
бірігіп, Петропавл �ала сыны� 
т!р"ындары !йымдас тыр"ан 
за�сыз к#ші-�он арна сыны� 
жолын кесті.

Оған қатысы бар адамдар тұрғын 
үй пәтерінде жалған құжат жасайтын 
«жасырын» цех ашқаны анықталды. 
Онда «026/у нысанына сәйкес диаг-
ноз бен емделу мерзімін растау үшін 
аумақтық амбулаториялық-емха на-
лық ұйымның дәрігерлік-консуль та-
циялық комиссиясының қорытын-
дылары», «шетел медициналық 
ұйым  дарынан емделуге шақыру 
хат тар», «ПТР-тестілер» секілді қо-
ғам  да қазір жоғары сұранысқа ие 
анықтамалар әзірленген. Бұл құжат-
тар карантин шектеулері қолданыл-
ған кезде Ресеймен арадағы шекара-

ны кедергісіз кесіп �ту үшін Қа-
зақстан азаматтарына сатылған.

Тінтулер барысында қазақстан-
дық және ресейлік медициналық 
ұйымдардың м�рлері, облыстың 
клиникалық-диагностикалық зерт-
ханасы мен емханасының ПТР-

тестілерінің қорытындылары әш-
кереленді. Осыған орай Қылмыс тық 
кодекстің 394-бабы 2-б�лігі – 
«адамдар тобы алдын ала с�з байла-
сып жасаған заңсыз к�ші-қон» 
фактісі бойынша сотқа дейінгі тер-
геп-тексеру жүргізілуде.

Сенат Т#ра"асы Мәулен 
(шімбаевты� т#ра"алы"ымен 
палата отырысы #тті. Жиын-
да Президент �асым-Жомарт 
То�аев та"айында"ан жа�а 
сенатор, Ма�"ыстау облысы-
ны� б!рын"ы әкімі Серікбай 
Тр!мов ант берді. Ол пала та-
ны� Аграрлы� мәселелер, 
таби"атты пайдалану және 
ауылды� аума�тарды дамыту 
ж#ніндегі комитетті� м+шесі 
болды. 

Депутаттар «Кейбір заңна ма-
лық актілерге азаматтардың жеке-
леген санаттарын әлеуметтік 
қор ғау мәселелері бойынша 
�згеріс тер мен толықтырулар ен-
гізу туралы» заң жобасын І оқы-
лымда қарады. Ол мүгедек азамат-
тардың және оларға күтім жасай-
тын адамдардың құқығын қорғау-
ды күшейтуге, �мір сүру сапасын 
жақсартуға бағытталған. Онда 
ерекше қажеттіліктері бар балалар 
мен олардың отбасына назар ау-
дарылады. I топтағы мүгедектерге 
күтім жасайтын адамға жәрдемақы 
алғаш рет енгізілді. Сондай-ақ 
қам қоршылардың еңбек �тілінде 

ескерілетін мерзімді ұзарту ұсы-
нылды.

«Бүгінде «Зейнетақымен қам-
сыздандыру туралы» заңға сәйкес, 
жасына байланысты зейнетақы 
т�лемдерін тағайындау үшiн еңбек 
�тілін есептеу кезiнде 16 жасқа де-
йiнгi мүгедек баланы бағып-күт кен 
уақыт есепке алынады. Заң жо-
басында еңбек �тілін есептеу уа қы-
тын 18 жасқа дейін ұзарту к�з дел-
ген. Бұл шара зейнеткерлік жас қа 
келген адамдарға мемлекеттік 
базалық зейнетақысын және жа -
сына байланысты зейнетақы т�-
лемін алу кезінде еңбек �тілін то -
лық ескеруге мүмкіндік береді», – 
деді сенатор Н.Т�реғалиев.

Сенаторлар мақұлдаған және 
екінші оқылымда қарауға жі-
берілген бұл заң жобасы елдегі 400 
мыңға жуық азаматтың құқығын 
қорғауды жақсартуға мүмкіндік 
береді.

Еңбек және халықты әлеу-
меттік қорғау министрі Серік 
Шәпкеновтің түсіндіруінше, бұл 
заң жобасында мүгедектіктің се-
бебіне қарамастан, I топтағы 
мүгедектігі бар адамдарға күтім 
жасайтын азаматтарға берілетін 

жәрдемақыны енгізу қарас ты-
рылған.

«Қазір I топтағы мүгедектігі 
бар 66 мың адамның әрбір үшін-
шісі күтім жәрдемақысымен де, 
жеке к�мекшінің қызмет терімен 
де қамтылмаған. Заң жобасын 
қабылдау арқасында �згенің қам-
қорлығына мұқтаж 24 мың адам 
күтім бойынша жәрдемақымен 
қосымша қамтылады», – деді 
министр.

Бала денсаулығының бұзылу 
және тіршілік әрекетінің шектелу 
дәрежесін ескере отырып, заң жо-
басында 7 жастан 16 жасқа дейін-
гі балаларды ересектер секілді 
әртүрлі мүгедектік топтарына 
б�лу к�зделеді. Бұған дейін бір 
ғана топқа жатқызылатын. Бұл 
шара оңалту іс-шаралары мен 
әлеуметтік к�мекті, оның ішінде 
балалар ауруының дәрежесіне 
қарай жәрдемақылардың м�лшері 
б�лігінде саралауға мүмкіндік 
береді. Бұл ретте, мүгедектігі бар 
балалардың барлық тобы үшін 
жәрдемақы м�лшері 16,7%-дан 
37%-ға дейін ұлғайтылады. Бұл 
ша ра 30 мыңнан астам балаға қа-
тысты болады.

Онлайн және оффлайн фор-
матта �тетін форумды Еуразиялық 
медиафорумның ұйымдастыру 
комитетінің т�райымы, Нұрсұлтан 
Назарбаев Қорының директоры 
Дариға Назарбаева ашты. Оның 
байламынша, биыл  Қа зақстан 
үшін ерекше мәнге ие: елдің 
азаттық алғанына 30 жыл. Бұл 
«бейбітшілік, жасампаздық, зама-
науи мемлекеттілік пен аза маттық 
қоғамның институттары құрылған 
жылдарға» айналды. Д.Назарбаева 
жаңа Қазақстанды қалыптастыру-
дағы Елбасының р�лін ерекше 
атады: 

 – Соңғы 30 жыл тұрақты са-
яси, әлеуметтік, экономикалық 
жүйе, саяси және азаматтық 
мәде ниет қалыптаспаған дамушы 
әлем де даму траекториясы к�ш-
бас шысының ерік-жігеріне �те 
қатты тәуелді екенін дәлелдеді. 
Бастапқы жағдайлар, табиғи ре-

сурстар үлкен р�л атқарады. Ең 
бастысы, к�шбасшының тұлғасы, 
оның болашаққа к�зқарасы, 
елдің әлемдегі орны маңызды. 
Тұңғыш Президенттің басшылы-
ғымен елі міз қысқа тарихи ке-
зеңде тәуел сіздікке, мемлекеттік 
еге мен    дікке қол жеткізді, то-
лыққан ды заманауи экономика 
мен қар қын ды дамып келе 
жатқан әлеу меттік саланы құра 
білді, – деді ол.

Форумның ұйымдастыру ко-
ми тетінің т�райымы тәуелсіз 
Қазақстанның қазіргі халықара-
лық саясаттағы, әсіресе Орталық 
Азия �ңіріндегі р�ліне тоқталды, 
БАҚ-тың, интернеттің, әлеу мет-
тік желінің р�ліне тоқталған ол 
«жа  һан дық ақпараттық орта ұлт-
тық және мәдени егемендікке 
елеулі қауіп т�ндіретініне» форум 
қа ты су шыларының назарын ау-
дарды.

Жиында коронавирус панде-
миясы және оның қазіргі халық-
ара лық қатынастар жүйесіне әсері 
талқыға салынды. Пандемия ха-
лықаралық сенім мен диалог те-
тік терінің үдерісін жеделдетті. Бұл 
ретте, Еуразиялық медиафорум 
сияқты алаңдардың р�лі зор.

«Біздің айтарымыз, талқы-
лайтын мәселеміз бар, айырма-
шылықты емес, сындарлы �зара 
іс-қимыл үшін қиылысу нүктеле рін 
іздеу керек», – деп түйді т� райым.

Жұмысын бүгін жалғасты-
ратын XVII Еуразиялық медиа-
форумға Сенат Т�рағасы Мәулен 
$шімбаев, Мемлекеттік хатшы 
Қырымбек К�шербаев, әлемдік 
және қазақстандық жетекші 
БАҚ �кілдері, халықаралық сарап-
шылар, саясаткерлер, ғалымдар, 
қо ғам және мәдениет қайраткер-
лері қатысуда. Жиында қазіргі ге-
осаяси, әлеуметтік, идеологиялық 
сын-тегеуріндер, қауіпсіздікке 
т�нетін қауіп-қатерлер, жаңа тех-
нологияларды дамыту, білім беру 
және бас   қа да толғауы тоқсан, мән-
ма ңы  зы терең мәселелер талқыға 
түседі.

Медиафорум мәңгілік 
құндылықтарды атады

Мүгедектігі бар балалардың 
жәрдемақысы өседі

Түркі әлемінің 
депутаттары жиналады

Мәдениет және спорт минис-
трлігі «Nur Otan» партиясының 
сайлауалды бағдарламасын орын-

дау ж�ніндегі Жол картасын іске 
асыру аясында «Кинематография 
туралы» заңға �згерістер енгізуді 

жоспарлап отыр. Түзетулер «мін-
детті дубляж немесе фильмнің 
қазақ тіліндегі түпнұсқасын талап 
етуге» бағытталған. Сондай-ақ 
с�з дердің орфографиялық норма-
лары мен тәртібінің сақталуын, 
дұрыс құрастырылуын, айтылуын 
қамтамасыз ететін нормалар қа-
былданды.

Қазіргі уақытта мүдделі орган-
дар, қоғамдық ұйымдар �кіл-
дерінен және кинематография 
қайраткерлерінен жасақталған 
жұмыс тобы құрылды. Ол 10-нан 
астам отырыс �ткізді. Онда кине-
матографияның кинокомиссия-
ларды құру тетігі, фильмдерді 
қазақ тіліне дубляждау б�лігіндегі 
�зекті мәселелер талқыланды. 
Айта кетейік, бүгінде қазақ тілін-
дегі 35-тен астам фильм прокатқа 
шығып, оған демеушілер 1,4 мил-
лиард теңге б�лді.

Заң жобасы алдағы қазан 
айында Үкіметте қаралады. Содан 
кейін желтоқсанда Мәжіліс қа-
рауына жіберіледі. Жол картасына 
сәйкес 2022 жылы заңды қабылдау 
жоспарланып отыр.

Шетел фильмдері 
қазақша сөйлеуге тиіс

«Кинематография туралы» за�"а фильмні� т+пн!с�асын мін-
детті т+рде мемлекеттік тілде дубляждау талабы енгізіледі. Б!"ан 
дейін �ата� талап болмады, субтитрмен бере салу"а да р!�сат 
етіледі. Елге әкелінетін А�Ш-ты� Голливудыны� және #з ге ел-
дерді� кино#німдері негізінен орыс тілінде к#рсетіліп ж+р.

Мәжіліс Т#ра"асы Н!рлан Ны"матулин Т+ркітілдес мем-
лекеттерді� парламенттік ассам блеясыны� (Т+ркПА) бас хат-
шысы Алтынбек Мамаюсуповты �абылдады. Кездесу бары-
сында !йымны� ме рейтойлы� X пленарлы� отырысына 
дайынды� мәселелері тал�ыланды.

�аза�станда бала �!�ы� тарын �ор"ау +шін әлеуметтік желі-
лерге �осымша талаптар �ойылады. Тиісті за� жобасы Мә жіліс 
Спикері Н!рлан Ны"матулинні� т#ра"алы"ы мен #ткен жалпы 
отырыста па лата бірінші о�ылымда ма �!лдады. Жиында де-
путаттар мен меморган #кілдері бала ларды� �!�ы�тарын �ор-
"ау "а �атысты пікір алмасып, за� жо басын жан-жа�ты тал�ы-
лады.

Н!р-С!лтанда XVII Еура зиялы� медиафорум ашылды. 
Медиа�!рылтайды� к+н тәртібіне заманауи халы� аралы� 
саясат пен а�парат �! ралдары �ызметіні� #зекті мәселелері 
шы"арылды. Ал�алы жиын �аза�стан Тәуелсіздігіні� 30 жыл-
ды"ына арнал"ан пленарлы� сессиядан бастау алды.
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Тұрақтандыру қорының 
жағдайын баяндады

Балаларға арналған спорт 
секциялары ашылды

Дайындаған 	білмансұр ЖАСАН

Кәсіпкерлік және индустриялық-ин-
но вациялық даму басқармасы бас шы сы-
ның орынбасары Данияр Исаевтың ай-
туын ша, 2022 жылға 5 мың 200 тоннаға 
жуық !нім сатып алынған. Тағы 3 935 
тон на сатып алу жоспарланған. Қазір 
тұрақ тандыру қорынан ірі к!лемде қара-
құмық жармасы, күріш, күнбағыс майы, 
ұн, макарон !німдері, қант, тұз, құс еті мен 
к!к!ністер сатылуда. 

«19 атаудан әлеуметтік маңызы бар 
азық-түлік !німдерінің 12 түрі 26 сауда 
же   лілерінде және тұрақтандыру қорын-
дағы базарларда сатылуда. Ауыл шаруа-
шы лығы тауар !ндірушілерінен тікелей 
жеткізу тетігі белсенді қолданылады. 
«Ай    налым схемасы» шеңберінде күн ба-
ғыс майын сатып алу және оны одан әрі 
белгіленген бағамен сату үшін «Радуга» 
ЖШС-не жеңілдікті қарыз берілді. Бү-
гін де б!лшек сауда желісінде 555 теңгеден 
«Майское» күнбағыс майы бар. Сондай-
ақ к!к!ніс бағасын тұрақтандыру үшін 
кар топ, сәбіз және пияз сатып алу бойын-
ша келісс!здер жүргізілуде», – деді Данияр 
Исаев. 

Сауда желілерінің, к!терме кәсіп орын-
 дардың басшыларымен және кәсіп кер-
лермен әлеуметтік маңызы бар азық-тү лік 
!німдерінің бағасын т!мендету жә не қол-
дау туралы 619 меморандумға қол қойылды. 
Осыған қарамастан, !ңір лік даму ж!ніндегі 
кеңестің т!рағасы мем    лекеттік органдар 
тарапынан бағаны не гізсіз к!теретін нарық 
субъектілеріне ба қылауды күшейтуді, сон-
дай-ақ тамақ !нім деріне шекті баға ларды 
бел гілеуді ұсынды. 

Қоғамдық кеңесте ірі және шағын 
мал ды азықпен қамтамасыз ету мәселесі 
де қозғалды. Алдағы қысқы кезеңде об-
лыс бойынша күтілетін мал басының 
са ны шамамен 390 мың бас ІҚМ, 430 

Ашылу салтанатына «Тең мүмкіндік-
тер қоғамы» қоғамдық бірлестігінің ди-
рек торы Нұргүл Ұлжекова, облыстық 
Спорт және дене шынықтыру басқарма 
бас шысының орынбасары Алмат Үш-
кем піров, облыстық мүгедек балаларға 
ар налған спорт мектебі директоры Ерлан 
Бақ тыбаев пен «Nur Otan» партиясы Ал-
маты облыстық филиалы т!рағасының 
бірін ші орынбасары Гүлнар Тойлыбаева 
қа тысты. 

Бочча – мүгедектерге физикалық қа-
бі леттерін дамытуға, ептілікке, дәлдікке, 
т! зімділікке, қозғалыстарды үйлестіруге 
жә не қоғамда әлеуметтенуге к!мектесетін 
пара лимпиадалық доп ойыны. Адаптивті 
жүзу секциясының ерекшелігі – түрлі 
тип тегі мүгедектігі бар балалар тобының, 
сон дай -ақ нормотипті балалардың құра-
мын құрудағы интеграцияланған тәсіл. 

«Nur Otan» партиясының «Жол кар-
тасында» инклюзивті білім беру, бұ қара лық 
спортты дамыту мәселесі қолға алын ды. 

Партияның бастамасымен инф ра-
құрылымдардың мүмкіндігі шектеулі 
жан дарға қолжетімділігін қамтамасыз ету 

мың бас ҰММ және 134 мың бас жылқы. 
Мал қыстауын сәтті !ткізу үшін 850 мың 
тон на ш!п дайындау қажет. 

«2021 жылдың 15 қыркүйегінде облыс 
бойын ша 833,2 мың тонна ш!п дайын-
дал  ды, бұл қажеттіліктің 98%-ы. Бұдан 
бас  қа, 194 мың тонна қажеттілік кезінде 
197,9 мың тонна пішендеме, 194 мың 
тон на қажеттілік кезінде 106,7 мың тонна 
сүр лем және 784 мың тонна қажеттілік 
ке зінде 242,3 мың тонна сабан дайын дал-
ды. Жеке қосалқы шаруашылықтар үшін 
498,3 мың тонна ш!п дайындалды, бұл 
қа жеттіліктің 97,7%-ы. Облыс бойынша 
122,6 мың аула бар, оның ішінде 62,6 мың 
аула Ауыл шаруашылығы малдарын ұс тай-
ды. Жедел деректерге сәйкес 61,4 мың аула 
немесе 98%-ы ш!ппен толық қамта ма сыз 
етілген», – деп атап !тті Ауыл шаруа шы-
лы ғы басқармасының басшысы Мейрам 
Меңдібаев. 

Жемш!п дайындау шығындарын 
азайту үшін ауыл шаруашылығы тауарын 
!ндірушілерге қосымша 4,7 мың тонна 
к!лемінде арзандатылған ЖЖМ б!лінді, 
сондай-ақ !ңірде ауыл шаруашылығы 
жәр меңкелері үнемі !ткізіледі. Сонымен 
қа тар мемлекеттік қолдау шараларын 
ала тын агроқұрылымдардың басшылары 
мен ауылдық округтердің әкімдіктері 
ара  сында халыққа азық-түлікті т!мен де-
тілген бағамен сату бойынша меморан-
дум дар жасалды. 

Бұл мәселені қоғамдық кеңес мү ше-
лері бақылауға алды. Атап айтқанда, олар 
Ауыл шаруашылығы басқармасына қыр-
күйек айының соңына дейін әр аудан 
бойынша жемш!п тапшылығын анық-
тау ды, сондай-ақ күтпеген жағдай лар 
туындаған кезде жемш!птің жалпы қа-
жеттілігінен 5%-ға дейінгі к!лемде ре-
зервтік қор құруды ұсынды. 

үшін 5 жылға 1 294 нысанға бейімделу 
жұ мыстары жүргізілмек. Осы жылы 258 
ны санға бейімделу жұмыстарын жүргізу 
жос парлануда. Оның ішінде 145 нысанға 
141,4 млн теңге к!лемінде қаражат б!-
лін ді. 

Талдықорған балалардың бейімделе-
тін спорттың дамуына қолдау к!рсеткен 
он үшінші қала болды. Алдағы уақытта 
ашылған секцияларда ерекше күтімге 
мұқ таж 20 бала тегін спортпен айна лы-
сатын болады. Оларға қоғамдық қордың 
ұйымдастыруымен 2 жаттықтырушы 
ар найы оқыту әдістемесі негізінде, де-
меу шілердің к!мегімен алынған спорт-
тық құралдармен жаттығуға жәрдемде-
седі. 

Ресми ашылуы аяқталған соң партия 
бас шылығы, қоғамдық бірлестік пен об-
лыстық Спорт басқармасы арасында 
!зара келісім ж!нінде меморандумға қол 
қойылды. Салтанатты ашылу «ерекше» 
бүлдіршіндердің алғашқы бочча сайы сы-
мен және партия тарапынан естелік 
сый лықтарымен жалғасты. Қуанышты 
жас спортшылар естелікке суретке түсті. 

С�О т�ра	тандыру 	орында 3 мы� тоннадан астам �нім бар. Азы	-т�лік 
�німдеріні� барлы�ы дерлік жергілікті тауар �ндірушілерден сатып 
алынды. Солт�стік �аза	стан облысыны� т�ра	тандыру 	орыны� ж�мысы 
туралы а	парат «Nur Otan» партиясы С�ОФ жанында�ы ��ірлік даму 
ж�ніндегі 	о�амды	 ке�есті� отырысында жарияланды. 

«Жастар» спорт кешенінде ерекше к�тімге м�	таж балалар�а арнал�ан 
«Бочча» және «Адаптивті ж�зу» спорт  т�рлерінен секциялар ашылып, ашы	 
мастер-класс �ткізілді. Секциялар «Саламатты болаша	» әлеуметтік 
жобасы, «Nur Otan»  партиясыны� «Кедергісіз келешек» жобалары аясында 
ашылды.

Газ құбырының құрылысы 
аяқталуға жақын

Кәсіпкерлікті қолдау 
жалғаса береді

Шымкент қаласында жүргізіліп 
жат қан инженерлік инфрақұрылым 
жұ мыстарының барысымен таныс-
тыру мақ сатында БАҚ !кілдеріне 
пресс-тур ұйым дастырылды. Ең ал-
ды мен жур на листерді қалалық Энер-
ге тика және инф рақұрылымды да-
мыту басқар ма сының басшысы Б.
Бо латбеков құры лы сы жүргізіліп 
жат қан автомат тан дырылған газ та-
ра ту стансасының құры лыс бары сы-
мен таныстырды. 

Басқарма басшысы Шымкент қала-

сын табиғи газбен қамтамасыз ету 
мақ    сатында 250 000 м3/сағ құрайтын 
ав  томаттандырылған газ тарату стан-
са сының құрылыс жұмыстары 98 
пайыз  ға орнылдалғанын атап !тті. 
Ны сан ның техникалық құрал-жаб дық-
тары 100 пайыз орнатылған.

Бүгінде АГРС-3 нысанның газ құ-
бы рына гидравликалық сығымдау жұ-
мыс тары жүргізілуде. АГРС-3 нысан-
ның құрылыс жұмыстары 2021 жылдың 
қазан айының соңына дейн іске қосу 
жоспарға қойылған. 

Газ тарату стансасы іске қосылған 
кез де тұрғын үй, әлеуметтік, кәсіп кер-
лік және !ндірістік нысандар сапалы 
жә не үздіксіз табиғи газбен қамтамасыз 
еті леді. Бүгінде 92,2% табиғи газбен 
қам тылған қала тұрғындарының саны 
100 пайызға жететін болады. 

Шымкент қаласының табиғи газ 
к!з дерінің қуаттылығы – АГРС-1, 
АГРС-4 «Шымкент» 180 000 м3/сағ. Ал 
қа ла ның қажеттілігі 250 000 м3/сағ бо-
лып отыр. Осы қажеттілікті қамта ма-
сыз ету мақсатында АГРС-3 ныса нын 
салуға шешім қабылданған бола тын. 
Стратегиялық маңызы бар нысан құ-
ры лысы мердігер мекеме  Stroy Gaz-
Company ЖШС тарапынан жүргізіліп 
жатыр. 

Отырысқа «Nur Otan» партиясы ның 
Шы ғыс Қазақстан облыстық фи  лиалы 
т!ра ғасының бірінші орын ба сары Олег 
Чугу нков және кеңес мүшелерімен осы 
са лаға жауапты бас қарма !кілдері қа тыс-
ты. Жиынның күн тәртібінде бизнес 
объек тілеріне ин женерлік желілерді 
жүр гізу, қара пайым заттар экономикасы 
бағ дар ла масы бойынша маңызы басым 
жо  баларды қаржыландыру және биз-

несті дамытудың басым шарты ретін де 
отан дық материалдар мен жабдық тар ды 
барын ша пайдалану  мәселелері тал қы-
ланды. Бұл жұмыстарды жүзеге асыру 
«Nur Otan» партиясының сай лауал ды 
бағдарламасын іске асыруға ар налған 
Жол картасында нақты к!р се тілген. 

– Қоғамдық кеңестің әр отырыс-
тарын  да біз партияның сайлауалды бағ-
дарламасын жүзеге асыруға арнал ған 

Жол картасының уақытылы орын-
далуын с!з етеміз. Себебі Жол кар  та сы-
ның кейбір тармақтарының орын далуы 
бойынша қосымша сұрақ тар туындауда. 
Кеңес мүшелері мен жауапты басқар ма-
лар осы мә селер бойынша жұмыс ат-
қаруы тиіс. Біздің сайлау науқаны ке зін-
де сайлаушы лар ға берген уәделеріміз 
біріншіден сапа лы, екіншіден уақытылы 
орын  далуы керек, – деді облыстық фи-
лиал т!ра ғасының бірінші орынбасары 
О.Чугунков. 

– Шағын және орта бизнеске қол дау 
к!р сету мақсатында «Бизнестің жол 
кар тасы-2025» бағдарламасы шең  берін-
де 2010-2020 жылдар ке зеңін де жетіс-
пей тін инженерлік-ком му никациялық 
инф рақұрылымды жет кізу бойынша 
жал пы сомасы 13,9 млрд теңгеге 57 жоба 
іс ке асырылды. Осы жылы жалпы құны 
10 291,88 млн  тең ге болатын 16 жобаны 
іс ке асыруға 4 779,68 млн теңге б!лінді, – 
деді ШҚО Энергетика және ТКШ 
басқар ма сы басшысының орынбасары 
Н.Рама занов. 

Отырыс соңында кеңес мүшелері 
тара  пынан кәсіпкерлікті қолдауға ба-
ғыт  талған жұмысты жандандыруға ар-
нал ған ұсыныстар айтылды.

Жыл со�ына дейін А	мола об-
лы сы �осшы 	аласында бір ауы-
сым да 100 адам 	абылдайтын 
ем хана және 1 200 орынды	 мек-
теп салынады. Келер жылды� 
со�ы на дейін та�ы бір мектепті 
пай далану�а беру жоспарланып 
отыр. Депутаттар мен ат	арушы 
ор ган �кілдеріні� 	атысуымен �т-
кен н�ротанды	тарды� к�шпелі 
жиы ныны� ал�аш	ы нәтижелері 
ту ралы партияны� баспас�з 	ыз-
меті хабарлады.

Еске сала кетсек, бұған дейін 
«Nur Otan» Республикалық қоғамдық 
қабылдау б!лмесіне Қосшы қаласының 
100-ден астам тұрғынынан қоқыстарды 
жою, сумен жабдықтау, к!лік және т.б. 
мәселелерді шешу туралы ұжымдық 
!тініш келіп түскен болатын. 

«Орталық аллея қоқыс орнына ай-
налғалы біраз болды. Мұнда балалар 
ойнайды, қоқыстың иісі қолқаны 
қауып, үйімізге дейін жетеді. ПИК-ке 
бір неше рет !тініш білдірдік, олар бізді 
әкім дікке жібереді, ал әкімдік қайтадан 
солар дың !зіне сілтейді. Осылайша, екі 
ортада сенделеміз», – деп шағымданды 
жергілікті тұрғын Rсем Есламбекқызы. 

«Nur Otan» Ақмола облыстық фи-
лиа лының партиялық бақылау комис-
сия сы жүргізген инспекциядан кейін 
жер гілікті билік қазан айында 20 жаңа 
қо қыс контейнерін орнатуға уәде берді. 
Су мен үздіксіз қамтамасыз ету үшін 
әкім дік осы жылдың 1 желтоқсанына 

дейін тұрғын үйлерге су қысымын арт-
тыру үшін қосымша сорғылар орна-
тады. 

Партия мүшелері мұндағы к!лік 
мә селесін де естен шығарған жоқ. 

«Тұрғындардың барлығы дерлік 
Нұр-Сұлтан қаласына жұмысқа бара-
ды. Автобустар үнемі лық тола. Адамдар 
жұмысқа баратын, қайтатын қарбалас 
уақыттағы жағдай тіптен қиын. Жүр-
гізу шілерді аяп кетемін. Автобустардың 
жүру жиілігін арттыру қажет, әсіресе 
таң ғы және кешкі уақытта», – деді жер-
гілікті тұрғын Райхангүл Ақберганова. 

Баспас!з қызметінің хабарлауынша, 
1 қарашаға дейін Қосшы мен Нұр-Сұл-

тан арасында қатынайтын қосымша 
ав тобус бағыты ұйымдастырылады. 
Сон дай-ақ қыркүйек айының соңына 
қа рай барлық қоғамдық к!лік аялда-
малары ж!нделеді. 

Жалпы, жетекші партияның сай-
лауалды бағдарламасы аясында Ақмола 
облысының Целиноград ауданында 118 
ша қырым инженерлік желілердің 
құры лысы жоспарланған. Бұл 3,5 мың-
нан астам тұрғын үйді сумен жабдық-
тауға мүмкіндік береді. Бұдан б!лек, 
Қара жар ауылынан Қосшы қаласына 
дейін су құбырын тарту бойынша жоба-
лық-сметалық құжаттама әзірленіп, ке-
лесі жылы оның құрылысы баста лады.

Партия Қосшыдағы қандай 
мәселелерді шешті?  

«Nur Otan» партиясыны� «5згерістер жолы: әр азамат	а лайы	ты 
�мір!» атты 2021-2025 жылдар�а арнал�ан Шымкент 	аласы бойынша 
сайлауалды ба�дарламасыны� орындалуы бойынша Жол картасыны� 
№93  іс-шарасы, АГРС газ 	�бырыны� ж�мыстары 98 %-�а ая	талды.

«Nur Otan» партиясыны� Шы�ыс �аза	стан облысты	 филиалы 
жанында�ы  экономиканы дамыту және кәсіпкерлікті 	олдау ж�ніндегі 
��ірлік 	о�амды	 ке�есті� отырысы �тті. 
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AI  YNQQМӘСЕЛЕ

К�ШБАСШЫЛАР МЕН 
АУТСАЙДЕРЛЕР АНЫҚТАЛДЫ
Стратегиялық жоспарлау және ре-

формалар агенттігінің Ұлттық статистика 
бюросының дерегінше, екі апта қоры тын-
дысында Алматы облысы алда келеді: 
мұнда 252 мыңнан астам тұрғын элек трон-
ды санақтан табысты #тті. Екінші орынға 
ең ірі мегаполисіміз Алматы қаласы шық-
ты: 225 мыңнан асты. Үздік үштікті әзірге 
Қызылорда облысы тұйықтады: 204 мың-
нан астам адам санақ сауалына жауап бер-
ді. Тұрғындарды ынталандыра түсу үшін 
Алматыда тіпті санаққа онлайн қа тыс-
қандар арасында сыйлық ұтқызып жатыр.

Аутсайдерлер қатарында Маңғыстау 
(57 мыңдай) және Атырау (54 мыңдай 
адам) облыстары тұр.

Дегенмен басқа рейтинг бар: жергілікті 
халық санына шаққандағы санақтан #т-
кендердің үлесі ж#нінен Сыр #ңірі алдына 
қара салмай келеді: қызылордалықтардың 
24,9%-ы интервьюерлердің үй-үйді 
аралауын күтпей-ақ, санақтан #з бетінше 
онлайн #тіп болды (бүгінде #ңірде жалпы 
саны 823 052 адам тіркелген). Тұрғын-
дарының технологиялық озықтығы бо-
йын ша Батыс Қазақстан облысы ІІ орынға 
шықты: 19,8% (облыста қазір 749 754 адам 
тұрақты тіркеуде тұр).

Ұлттық статистика бюросы азамат-
тарды санақтан онлайн #туге шақырады: 
sanaq.gov.kz сайты 15 қазанға дейін тәулік 
бойы қолжетімді болмақ. Содан соң 
онлайн санақ жабылады. Одан қалыс 
қалғандардың үйінің есігін 1-30 қазан 
аралығында интервьюерлер қағады. 

Мекеме тағы бір рейтингін жариялады: 
бір отбасыда ең к#п адамның тіркелуі 
ж#нінен әзірше Түркістан облысы к#ш 
бастады. Оның Сайрам ауданының 
Қарабұлақ ауылында бірден 22 адамнан 
тұратын отбасы санақтан онлайн #тті. 
Ұлттық бюро Абдазимовтар отбасын 
санақтың қаһармандары ретінде дәріп-
теуде. Кім білсін, олардың үлгісі #зге де ірі 
әулеттерді топ болып, онлайн сауална-
мадан #туге түрткі болар?!

«Жеті балам бар: 4 ұл, 3 қыз. Қазір үйде 
барлығы 22 адамбыз. Ұлдарым әйелдерімен 
және 12 немереммен бірге осы шаңырақта 
тұрады. Барлығымыз санақтан онлайн 
#т тік және халықты осылай жасауға ша-
қырамыз!» – дейді отағасы Абдулаким 
Абдазимов. Оның қыздары да отбасыла-
рымен бірге онлайн форматты таңдаған, 

тек олар жеке отау құрып, б#лек үйге шық-
қандықтан, бұл отбасы санағына енбеді. 

ЖАҚСЫ ІСТІ ФЕЙК БҮЛДІРМЕСІН
Бір қарағанда, бұл жолғы жалпыха лық-

тық сауалнамаға билік жоғары дайын дық-
пен келгендей. Алайда ж#нсіздіктері де 
әш  к ереленіп жатыр. Мысалы, Аndroid 
плат      формасындағы дивайстарға арналған 
PlayMarket сервисінде «Онлайн перепись 
на се ления-2021» аталатын жалған қо-
сымша пай да болды. Сол арқылы алаяқтар 
#зіне сенген, фейк-қосымшаға енген 
кейбір қа зақстандықтың жеке басына 
қатысты ег жей-тегжейлі мәліметті қолына 
түсіруі ықтимал. 

«Бұл қосымша ресми емес. Бюро оны 
пайдаланған респонденттердің статис-
тикалық мәліметтерінің құпиялылығын 
кепілдендірмейді», – деп статорган алды-
мен жауапкершіліктен басын ала қашты. 

Ұлттық статистика бюросының бас шы-
сы Нұрболат Айдапкеловтің түсін ді руінше, 
оны Қазақстаннан бұғаттау мүм кін бол   -
маған: «Фейк қосымшаны біз Қа зақстаннан 
бұғаттап тастай алмадық, себебі ол шетелдік 
серверде орналасқан. Оны анықтай сала, 
қолдан келгеннің бәрін жасадық: Google-ге 
хат жолдадық, оның жалған екенін тү-
сіндірдік. Мұнымен мем лекеттік техқызмет 
айналысуда. Аза маттарды тек ресми ар-
наларда – sanaq.gov.kz сайты, eGov порталы 
және Aitu қосым шасы арқылы ғана 
санақтан #туге шақы рамыз», – деді ол.

Қазір фейк қосымша Google Play Store 
(PlayMarket) сервисінен жойылды.

Ұлттық статбюро жетекшісі науқанға 
қатысты #зге де проблемалардың беті 
ашылғанын мойындады. 

«Санақ сайты жауап бермей, ілініп 
тұрып қалатын кездері болады. Бірақ бұл 
проблема провайдерлерге қатысты. Lйт-
кені к#птеген азамат ұялы байланыс арна-
лары арқылы #туге тырысады. Ал біздің 
жүйеміз әзірге шамамен 60%-ға жүктелді. 
Яғни, ауыртпалықты сезініп отырған 
жоқпыз. Ақпараттық қауіпсіздікке ҰҚК-
ның мемлекеттік техникалық қызметі 
жауапты. Олар тәулік бойы мониторинг 
жүргізуде. Айтарлықтай хакерлік DdoS 
шабуылдар болған жоқ. Ондай кез келген 
қауіп-қатердің жолын техқызмет уақы-
тылы кесуде», – деді Нұрболат Айдапкелов.

АРТҚА ШЕГІНУ 
ҚАРАСТЫРЫЛМАҒАН

Жалпыхалықтық сауалнамаға қатысты 
#зге де түйткілдер әшкереленді. Lскемен 
тұрғыны Виктория Сереброва sanaq.gov.kz 

сайты арқылы онлайн санақтан #туге 
талаптаныпты.

«Анкетаны толтыру барысында «Үй 
шаруашылығы мүшелерін к#рсетіңіз» деп 
аталатын 3-қадамға к#шкенімде сұрақ 
туындады. Нақтылау үшін дереу 1446 бі-
рыңғай байланыс орталығына хабарлас-
тым. Консультант оны нақты қалай тол-
тыру керегін #зі де білмейтін болып шық-
ты. Білмегенімен қоймай, мені жаңы лыс-
тырды: «Отбасымның мүшелерін қалай 
к#рсетуім керек?» деген сауалыма тағы бір 
парақты – №2 үй шаруашылығын қосу 
қажетін айтты. С#йтсем, «Үй шаруа шы-
лығы №1»-ді #зім толтырып, отбасы мү-
шелерін респонденттер ретінде қоса сал-
ғанымда дұрыс болады екен», – дейді ол. 

Lскемен тұрғыны консультанттың 
айтқанына сеніп, қосымша парақты 
толтырып, келесі қадамға к#шкенде, «3-И 
индексі» аталатын санақ парағында 
сәйкеспеушіліктер алдан шыққан. 
Олқылықты жою үшін Виктория отбасы 
мүшелерін «Үй шаруашылығы №2»-ден 
«Үй шаруашылығы №1»-ге к#шіруі қажет. 

«Сонда ғана «Үй шаруашылығы мүше-
лерін к#рсетіңіз» деген парақты дұрыс 
толтырмағанымды ұғындым. Сондықтан 
3 қадамға кері оралып, түзетпек болдым. 
Алайда «Артқа» бастырмасы мұнда жұмыс 
істемейтін к#рінеді. Амалсыз, қайтадан 
1446 Call-орталығына қоңырау шалсам, 
консультант бағдарламаның істен шық-
қанын, «Артқа» бастырмасы 6 қыркүйекке 
қарай қалпына келтірілетінін хабарлады. 
Бірақ 7 қыркүйекте де ол батырма жұмыс 
істемеді. С#йтіп, онлайн санақтан #туімді 
аяқтай алмадым. Wрине, бәрін қайтадан 
бастауға тырыстым. Wйткенмен, сайтта 
ЖСН-імді енгізсем болды, бағдарлама 
мені бірден 4-қадамға лақтырады», – дейді 
респондент. 

Осылайша, Ұлттық статбюро кеңес-
шісымағының теріс кеңесі кесірінен аза-
мат босқа уақыт жоғалтқан, жүйкесі жұ-
қарған. Халықтан түскен осы шағымдарға 
Стратегиялық жоспарлау және реформалар 
агенттігінің т#рағасы Қайрат Келімбетов 
#з блогы арқылы жауап берді. Оның 
айтуынша, онлайн санақта мекенжайлық 
б#лікті толтыру кезінде респондент, яғни 
толтырушы адам бір шаңырақ астында 
тұрақты және уақытша тұратын адамдарды 
тегіс к#рсетуі тиіс. Жаза басқандар қатесін 
түзете алмайды!

«Респондент алдымен отбасы мүше-
лерінің нақты санын анықтап алып, бәрін 
жазып, тек содан кейін ғана келесі санақ 
парақтарын толтыруға #туі керек. 2-Ж 

және 3-И санақ парақтарына #тіп кеткен 
соң, отбасы, үй шаруашылығы мүше ле-
рінің санын түзету үшін артқа қайту 
қарастырылмаған! Мұндай респонденттер 
енді тек 1-30 қазанда планшет к#терген 
интервьюерлер үй-үйді аралағанда қайта-
дан санақтан #те алады. Интервьюерге 
онлайн санақта парақтарды толтыруда 
қателескенін айтуы қажет», – деді Қайрат 
Келімбетов.

ТҮСІНДІРУ ЖАҒЫ 
КЕМШІН БОЛДЫ

Кейбір адам санақтың #згеге айтқысы 
келмейтін сырларды суыртпақтайтынын 
жаратпады. Мысалы, билік азаматтардан 
алда тұрмыс құру, үйлену ниетінің бар-
жоғын білгісі келеді. 

«Сұрақтары масқара: «15-49 жастағы 
әйелдер үшін: Сіз тағы бала тууды жоспар-
лаудасыз ба?» дейді. Балиғатқа толмаған 
қызымнан бала туғысы келетінін сұрауым 
керек пе? Бұл сұрақты ашық қалдырайын 
десем, жүйе ары қозғалуға мүмкіндік 
бермейді», – дейді Ерлан Жандосұлы. 

Нұрсұлтандық Татьяна Алексеенко 
бағдарламаға азаматтардың мекенжайы 
дұрыс енгізілмегеніне назар аударыпты: 
«Білуімше, к#п адам мекенжайы бойынша 
проблемаға кезікті: бағдарламада ескі 
мекенжай к#рсетіліп кеткен. Мен ескісін 
де, жаңасын да іздеп, ұзақ таба алмадым. 
К#птеген сұрақтың сауатсыз құрылғанын 
байқадым. Осы жүйені құруға миллиард 
жұмсалыпты деп жатыр жұрт. Талан-тараж 
болмаған ба?».

Елорда тұрғыны Жәния Жақсыбекова 
санақ парағында жауабын #зі білмейтін 
деректерге кезіккен.

«Дүрмекке ілесіп, халық санағынан 
онлайн #туге бел будым. Күрделі квест 
к# рінеді. Мысалы, «Тұрғын үй жағдай ла-

ры» парағында үйіңіздің салынған жылын, 
сыртқы қабырғасының материалдарын, 
жалпы ауданын, шаршы метрін к#рсетіңіз 
дейді. Үй жалдап тұрамын, мұндай мә-
ліметтерді қайдан білемін? Құрсыншы 
деп, жаба салдым. Баспананың шаршы 
метрін білсем, кейінірек #термін. Біраз 
адам осылай ақырына дейін жетпей, орта 
жолдан тоқтатқан шығар», – дейді ол.

Алматылық Жанар Wлтаева парақтарды 
қалай толтыру керегін түсіне алмапты: 
бірыңғай байланыс орталығына он шақты 
рет қоңырау шалып, байланыса алмаған-
дықтан, қолды бір-ақ сілтеген.

Wлеуметтанушылар бұл сұрақтардың 
бәрі орта және ұзақмерзімді болжам мен 
жоспар құру үшін қажет екенін айтады. 
Азаматтардың баспанасына қатысты сұрақ 
тұрғын үй құрылысын, ал бала туу ж#нін-
дегі сауалдар – алдағы 5-10 жылдағы ең-
бек ресурсының есептік әлеуетін ба ғам-
дауға қажет. Ал қоғам #кілдері бұған сене 
қоймайды.

«Үкімет он жыл түгіл, бір жылға дұрыс 
жоспар құрып, болжам жасай алмайды. 
Күнбағыс майы күрт қымбаттап, әлемдік 
бағалармен теңесті. Қуаңшылықтан қан-
шама мал қырылды. Мұның бәрін ең құ-
рыса, екі-үш жылға алға болжамдауға бо-
латын еді. Тұрғын үй құрылысы қарқынды 
жүруде, алайда бағасы бәрібір қолжетім-
сіз», – дейді Динара Қалиева. 

Бұл – жекелеген азаматтардың пікірі. 
Оның к#бі түсіндіру жұмыстарының же-
тіс пеушілігінен туындаса керек. Мамандар 
ұлттық санақтың құнды қорытындылары 
жерде қалмайды, елге пайда әкеледі деген 
үмітте. Айталық, оның барысында респуб-
лика бойынша қанша апатты үй бары, 
қанша инфрақұрылым салу қажеттігі нақ-
ты анықталса, соның негізінде жаңа 
тұрғын үй бағдарламасы жасалуы мүмкін.

ХАЛЫҚ САНАҒЫ: 
озық тұсы да, 
олқылығы да бар науқан

�аза�станда 2,5 миллионнан астам адам онлайн форматта сана�тан �ткен. Б�л нау�ан�а елдегі 
е�бек мигранттары да �атысуда: ж�мыс берушілерге тиісті н�с�ау берілген. Сонымен бірге ел тарихында 
ал�аш �олданылып отыр�ан онлайн сана�ты� ол�ылы�тары әшкереленді. $леуметтік желіде пікір 
б�ліскен азаматтар онда�ы сауалнама�а жауап беруді баста�анымен, кейбір с�ра�тан тіксініп, не 
�иынды��а кезігіп, б�л істі орта жолда таста�анын мойындауда. 

БЮДЖЕТКЕ КІРІС 
ТІРНЕКТЕП КЕЛЕДІ

Мемлекет басшысы #зінің 
биыл ғы Жолдауында Ұлттық қор-
дың ресурсы шексіз емес екенін 
еске салып, бюджеттің кірісін 
арттыру үшін шаралар қабылдау 
туралы тапсырма берген болатын. 
Ал ондай мүмкіндіктер елімізде 
шектеулі. Қаржылық жағдай онсыз 
да қиындап келе жатқан мұндай 
уақытта кез келген кіріс к#зін 
қарастырған абзал. Сондықтан да 
болар оның бір жолы ретінде Қар-
жы министрлігі микро және шағын 
бизнес субъектілерін тексеруге 
жарияланған мораторийді алып 
тас тауды сұрап отыр. Lйткені кей-

бір кәсіпкерлер бұл бастаманы са-
лықтан жазасыз жалтару мүмкіндігі 
ретінде қабылдаған.

«2020 жылдан бастап енгізілген 
тексерулерге үш жылдық мораторий 
бизнес қауымдастығының кассалық 
тәртібін нашарлатып жіберді. 
«Егер, мораторийді алып тастауға 
рұқсат берілсе, бұл Мемлекеттік 
кірістер комитетіне салықтан қа-
сақана жалтарушыларды анықтауға 
мүмкіндік берер еді. Wзірге мұндай 
шешімнің қабылдану-қабыл дан-
бауы белгісіз. Егер қабылданса осы 
бағыттағы шаралар кешенінің же-
місті болуына үлкен ықпал етер еді. 
Кәсіпкерлер салықты аз т#леу үшін 
шынайы табысын жасырады. К#п 
ретте кассалық чек бермейді. 
Wуелгіде осындай жеңілдіктер 
жасалған кезде кәсіпкерлер к#лең-
кеден шығып, #здерінің шынайы 

табыстарын к#рсететін болады деп 
күтілген болатын. Бірақ олай бол-
май шықты. Жыл басынан бері 
бізге қазақстандықтардан зат сатып 
алған кезде чек бермегені туралы 19 
мың шағым түсті», – дейді Қаржы 
министрлігі Мемлекеттік кірістер 
комитеті т#рағасының орынбасары 
Жайдар Инкербаев.

Қаржы ведомствосы мораторий 
алынып тасталған күннің #зінде де 
жаппай тексеру жасап, бизнеске 
кедергі келтіруді ойлап отыр ма-
ғанын айтады. Мүмкіндігінше 
цифрлық мәліметтерді пайдаланып, 
салықтан жалтарғандарды анықтап, 
хабарлама жіберіп отырмақ екен. 
Ондағы мақсат – салық т#леуші-
лердің міндеттерін #з беттерінше 
орындауға үйрету. Сондықтан да 
к#п жағдайда қашықтан монито-
ринг жасаумен шектелмек. Оған 
олардың техникалық мүмкіндіктері 
жеткілікті к#рінеді.

«АТАМЕКЕН» 
ТЕКСЕРІСКЕ ҚАРСЫ

3 қыркүйек күні Үкіметтің оты-
рысы #тіп, Мемлекет басшысының 
Жолдау аясында бюджеттің кіріс 
б#лігін арттыру туралы берген тап-
сырмасы қаралған болатын. Сол 
кезде Қаржы министрі осындай 
ұсыныспен шыққан екен. Содан 
бері бұл мәселе бизнес қауымдастық 
аясында үлкен қоғамдық пікір ту-
дырып тұр. Жалпы, мұндай ұсы ныс-
ты Қаржы министрлігі бұған де йін 
де бірнеше рет айтқан еді. Бі рақ ол 
кездерде олардың негізде м есі әлсіз 
болды да, қолдау таппады. Атаме-
кендіктер бұл жолы да олар дың 
ұсынысы негізсіз деп санап отыр.

«Қазір микро және шағын биз-
нес #те қиын кезеңді бастан #ткеріп 
отыр. Тексерулер жанданатын 
болса, бұл олардың жағдайын одан 
сайын ушықтырып жібермек. Біз 
Президент Жолдауы бизнеске 

кедергі келтіруге емес, керісінше 
оны қолдауға бағытталған деп са-
наймыз. Онда Үкімет пен әкімдерге 
бизнесті дамытуға тапсырма бе-
рілген. Инвесторлар тарту, са лық-
тық базаны кеңейту мүмкіндіктерін 
қарастыру туралы айтылған. Ал 
бюджеттің кірісін арттырудың екі 
әдісі бар. Біріншісі – салықтарды 
механикалық жолмен к#теру, әкім-
шілік етуді нығайту. Екіншісі – ең 
қиыны, бизнесті дамытуға стимул 
беру, сол арқылы салық базасын 
к#бейту. Бұл соншалықты тез жү-
зеге асып кете қоятын әдіс емес, 
бірақ ең дұрыс әдіс – осы. Сондық-
тан да әкімшілік етуді нығайтуға 
бағытталған мынадай ұсыныстар 
дұрыс емес деп ойлаймыз. Біз оны 
айдың басындағы Үкімет отыры-
сында айтқанбыз. Ұлттық кәсіп-
керлік палатасы бұл бастаманы 
қолдамайды. Ең соңғы шешімді 
қабылдайтын Мемлекет басшысы. 
Ол кісі тексерісті қолдамайды деп 
сенеміз», – дейді «Атамекен» ҰКП-
ның атқарушы хатшысы Асқар 
Қасықов.

Атқарушы хатшының айтуын-
ша, бұл ұсыныстың #зі қисынға 
келмейді. Lйткені микро және ша-
ғын бизнестің #зі үш жылға салық-
тан босатылған. Яғни, есепті 0% 
ставкамен тапсырады. Сондықтан 
мораторийді алып тастаған жағ-
дайда олар соншалықты к#п салық 
жинай алмайды. 

ШАРАСЫЗДЫҚ 
ИТЕРМЕЛЕГЕН ШАРА

Мамандар Қаржы министрлігі 
бұл қадамға шарасыздықтан барып 
отыр деп санайды. Lйткені пан-
демияға байланысты салықты 
жинау к#лемі қатты азайып кеткен. 
Ал бюджетті ұдайы толтырып отыру 
керек. Оның үстіне, мемлекеттік 
органдардың араны әбден ашылған. 
Ақшаны алудың бұрын екі жолы 

болатын. Бірі – Ұлттық қордан 
кепілдендірілген трансферттерді 
алу болса, екіншісі – сырттан қарыз 
тарту. Қазір оның біріншісін қыса 
бастады. Сондықтан да Қаржы 
министрлігі бюджетке ақшаны 
тірнектеп жинауға кіріскен.

«Мұндай шешім қабылдана-
тыны туралы ештеңе айта алмай-
мын. Бірақ мәселе мораторийде 
емес, салықшылардың #здерінде 
деп санаймын. Lйткені біздің 
кәсіпкерлер салық т#леуден емес, 
тексерістен қорқады. Бізге бірінші 
кезекте салық инспекторларының 
бизнесмендермен жұмыс істеу 
мәдениетін к#теру керек. Олар 
жазалау риторикасымен емес, 
салық т#леушілердің сауатын 
арттыру, яғни ағартушылық мақ-
сатпен жұмыс істер болса, кәсіп-
керлер олардан қорқуды қояды да, 
мораторий керек болмай қалады. 
Тіпті, адамдар салық т#леуге 
асығып тұрар еді. Сондықтан да 
бізде айыппұл салу жүйесін жұм-
сарту қажет. Салық инспекторлары 
кәсіпкерге ел қазынасын бірге тол-
тырысып жатқан әріптес ретінде 
қарауы тиіс», – дейді қаржыгер 
Расул Рысмамбетов.

Жалпы, еліміздегі мемлекеттік 
тексеруші органдардың ішінде 
тексеруге ең к#п шығатындар – 
салық инспекторлары. Тексеру-
лердің жалпы санының ішіндегі 
үлесі 25% к#рінеді. Сондықтан 
олардың мораторийді алып тастау 
туралы бастамасы Президенттің 
ел экономикасы мен бизнесті қол-
дау саясатын жоққа шығар ғанмен 
бір дей. Пандемия басталғалы елі-
міздегі кәсіпкерлік нысандарының 
бірқатары жұмысын тоқтатқан 
болса, бірқатары мүлдем жабылып 
қалған. Олар әлі оңала қойған 
жоқ.

«Бастапқыда орынжай жалға 
алып, дәмхана ашып бизнес бас-

таған болатынмын. Бірақ тек-
серуші органдардың к#птігінен 
бизнесім нің мақсатын #згертіп, 
дәмхананың орнына компьютерлік 
клуб аштым. Ж#ндеу жұмыстарын 
жасап, ком пьютерлер сатып алу 
үшін несие алдым. Енді-енді 
жұмыс бастаған кезімде панде-
мияға тап болып, жұмысты тоқ-
татуға мәжбүр болдым. Бірақ 
несиемді  жабуды тоқтатқан 
жоқпын. Ұзақ уақыт тұрып қала-
тын болған соң тағы да кәсіпкерлік 
мақсатын #згертіп, фаст-фуд 
сатуға к#штім. Wзірге, тек шы-
ғындарымды жабуға мүмкіндігім 
жетіп тұр. Егер қосымша тексеріс 
шығатын болса, мойныма айып-
пұл мінетін болса, онда қиналып 
қалатын ретім бар. Сондықтан 
мораторийдің алын ғанын қол-
дамаймын», – дейді ақтау лық кә-
сіпкер Сәуле Ибраева.

Қалай болғанда, бизнес қауым-
дастық Президенттің олардың 
мүддесін к#здеп, мораторийді 
#згеріссіз қалдыратынына сенеді. 
Lйткені қаржы ведомствосының 
бюджет толтырудағы ұсынысы бір 
бұл ғана емес. Мәселен, Қаржы 
министрі Ерұлан Жамаубаев ква-
зимемлекеттік сектор компания-
ларының даму жоспарындағы 
стратегиялық к#рсеткіштеріне қол 
жеткізбегені үшін, соның ішінде 
шығындарына жол бергені үшін 
бірінші басшыларының жауап кер-
шілігін заңнамалық түрде бекітуді 
ұсынады. Одан  басқа, заңнамаға 
тағы да бірқатар түзету енгізуді 
жоспарлап отыр. Қалай болғанда 
да, жалпы мораторий қолданыла 
бастаған 2020 жылдың басынан бері 
елімізде шағын бизнесті тексеру 
жеті есеге қысқарғанын ескерсек, 
бұл шектеу әуелде к#зделгендей 
2023 жылға дейін сақталып қалуы 
тиіс. Ал оны ары қарай созудың 
қажеттілігін уақыт к#рсетер.

Мораторий сақтала ма?

�аржы министрлігі микро және ша�ын бизнесті тексеруге 
мораторийді алып тастауды с�рап отыр. Оларды� ойынша, 
2020 жылдан бері осыны пайдаланып салы�тан жалта ру-
шылар к�бейген. Одан б�лек, тексеруді к&шейтіп, бюджетті 
толтыру�а болады екен. Ендеше бизнесті тексеруге мо ра-
то рий алып тастала ма? Пандемия әлсіретіп кеткен кәсіп-
керлерге б�л жы�ыл�ан�а ж�дыры� болып тимей ме? �аржы 
министрлігіні� б�л талпынысын �олдамай отыр�андар к�п. 
Олай болса, тараптар мен сарапшыларды� уәжі �андай?

Нұрлан ҚОСАЙ



�з жасынан кеш ж�ріп, 
кеш с�йлейтін балалар к�п. 
Медицинаны� к�мегіне кеш 
ж�гінетін бізді� �аза� бала 
бойында�ы �згерістерге к�з 
ж�ма �арайды. !лкендер жа-
�ы «Онда т�р�ан не бар екен? 
Оны� әкесі де кеш с�йлеген» 
дейтіні та�ы бар. Аутист ба-
ла  ларды� ал�аш�ы белгілері 
�андай? &арапайым бала лар-
�а �ара�анда �андай «ерек -
шелігі» бар? Оларды бір жола 
емдеуді� жолы бар ма?

АУТИЗМ – АУРУ ЕМЕС
Біздің елімізде ғана емес, қазір 

әлем елдерінде де аутизммен 
ауыратындардың саны азаймаса, 
к�беймеген. Мәселен, дүниежүзі 
бойынша әрбір 50-ші балада ау-
тизм белгілері бар. Ал елімізде 6 
мыңға жуық балаға «аутизм» ди-
агнозы қойылған. Медицина 
тілімен айтқанда, аутизм – ауру 
емес, «психикалық даму ауытқу-
шы лығы» ретінде қарастырылады. 
Ерекше балалармен жұмыс істей-
тін мамандардың айтуына қара-
ғанда, аутизмге шалдыққандардың 
саны анағұрлым артық болуы да 
мүмкін. &йткені елімізде аутизм-
нің алғашқы белгілерін анықтау 
әлі де кемшін к�рінеді. Егер ақыл-
есі кешеуілдеп дамитын балалар-
дың бойындағы кемшілікті дер 
кезінде анықтап, оңалту жұмыс-
тарын ерте бастан қолға алса, 
балалардың ойлау және с�йлеу 
қабілетін әлдеқайда жақсартуға 
мүмкіндік болады. 'йтсе де, ау-
тизмді біржола емдеу мүмкін емес. 

«Біл ім  қоры ABA KUS-
DARYN» қорының директоры аға 
ABA-нұсқаушы әрі директоры 
Дархан Ажмолдаев алты жылдан 
бері аутизмге шалдыққан бала-

лармен жұмыс істейді. Айтуынша, 
осы жылдар ішінде орталықтың 
түзету сабақтарына қатысқан ба-
лалардың арасында қарапайым 
оқушылармен қатар білім алып 
жатқандар бар. Оның айтуынша, 
оңалту орталықтарына неғұрлым 
ерте келсе, соғұрлым балалардың 
мінез-құлқы мен ерекшеліктеріне 
түзету жұмыстарын жүргізуге 
мүмкіндік береді. «&зімнің балам 
да аутист. Қазір жасы 12-де, №69 
мектеп-гимназияда 3-сыныпта 
оқиды. Инклюзивті сы нып қа ба-
рып жүр», – дейді ол. 

 Аутизм – ауру емес, бұзылыс. 
Ондай балалар ерекше болып 
туылады. Олардың бойындағы 
алғашқы белгілерді байқау да 
қиын емес. «Мысалы, адамның 
к�зіне тік қарамайды, �здерінің 
денесіне �згелердің қолын тигіз-
бейді, құшақтасқаннан алыстан 
қашады, к�ппен араласқысы 
келмейді. Оның бойындағы «ере-
кшелікті» қалай білуге болады? 
Бала алғаш еңбектеп, жүре баста-
ған кезде �здерінің қалаған нәр-
сесіне саусақтарын, қолдарын 
к�рсетіп білдіреді. Ал аутист ба-
лалар �здеріне керек дүниені �з 
қолымен емес, ата-анасының 
қо лы арқылы к�рсетуі мүмкін. 
Ата-анасының қолынан ұстап, 
�зіне қажетті затқа анасының 
қолын нұсқау, лақтыру арқылы 
сұрайды. Тілі шығатын жаста с�й-
леудің орнына былдырлау арқылы 
қалауын білдіреді. С�зді түсін-
бейді, айтқанды тыңдамайды. 
Осындай белгілерді байқаған 
бойда ата-аналар балаларын бір-
ден психиатрдың к�мегіне жү-
гінуге кеңес беремін», – дейді 
Дархан Ажмолдаев. 

ЖАЛҒЫЗ ЖОЛЫ – 
ТҰРАҚТЫ ЕМ АЛУ

Аутизм ауру болып саналма-
ған  дықтан, оның емі де жоқ. Бірақ 
бұл балаларды �зімен-�зін қалды-

рып, қолды бір сілтеу дегенді біл-
дірмейді. &йткені аутистерге тұ-
рақты оңалту және түзету жұмыс-
тары жүргізіліп отыруы қажет. 
«Біздің орталыққа бір жарым 
жастан бастап 15 жасқа дейінгі 
балалар келеді. Кеш келген бала 
кеш дамиды, кейде дамымай қа-
луы да мүмкін. &йткені «ерекше» 
балалар адамдармен қылық ар-
қылы қарым-қатынас жасайды. 
Айталық, бала кішкентай кезде 
жылау арқылы қалағанын біл-
діреді. 'ткеншекке мінгісі келсе, 
тамақ жегісі келсе жылайды. Ата-
анасы жылаған баланың қалауын 
істей берсе, сол қылық қалыпта-
сып кетеді. &скеннен кейін аутист 
балалардан сол қылықты алып 
тастау қиын. Екі жастағы баланы 
екі айдың ішінде түзетуге болады. 
Бірақ бәрібір ары қарай оңал-
тып, тұрақты жұмыс істеп тұра-
мыз», – дейді ABA-нұсқаушы. 

БАЛАЛАР Д�РІГЕРІ 
БІЛІКСІЗДІК ТАНЫТҚАН
Статистикаға сүйенсек, жыл 

сайын аутист балалар саны 17 
пайызға дейін артып келеді. Егер 
1970 жылдары 10 мың баланың 
арасында бір аутист болса, соңғы 
жылдары 48-56 баланың арасында 
біреуі осындай ерекшелікпен дү-
ниеге келеді. Кейбір дерек к�з-
деріне сенсек, 2018 жылға дейін 
балалар арасындағы аутизм 6 мың 
пайыздан аса артқан. Ресми дере-
ктен б�лек, баласының бойында-
ғы «ерекшелікті» білмейтіндерді 
тағы қоссақ болады. Ақт�белік 
Ай заданың ұлы сегіз айында ал-
ғаш қы кездері �зге балалар секіл-
ді «апа, ата» деп былдырлап-ақ 
жүрген. Бірақ бір жастан асқанда 
�з-�зінен с�йлемей қалады. Тұр-
ғылықты жері бойынша балалар 
дәрігеріне айтып, жағдайды тү-
сіндірген. Баланы бірнеше рет 
қа раған дәрігерлер: «Ұл баланың 
тілі кеш шығады. Оның үстіне, 

тым қатты еркеліктен де кеш с�й-
лейтін балалар болады» деп шы-
ғарып салыпты. Бірақ үшке кел-
генде де жарытып ештеңе айта 
алмаған соң Алматыдағы оңалту 
орталықтарының қабылдауында 
болыпты. Олар да жарытып еш-
теңе айта алмаған. Тек екі жылдан 
соң ресейлік дәрігерлер ұлына 
«аутист» диагнозын қойған. Осы 
аралықта біраз уақытын жоғалтып 
алған Айзада алғаш к�рсеткенде, 
дұрыс бағыт бергенде оңалту жұ-
мысын ерте бастан қолға алар едік 
деген �кінішін жеткізді. 

Елордалық Эльмира да бала-
сының бойындағы ерекшелікті 
ерте білген. Бірақ дәрігерлер бойы 
мен салмағын �лшеп жібере сал-
ған. Екі жарым жастан асқанда 
дабыл қаға бастаған ол: «Басында 
айтып жүрген с�здерін айтпады. 
Далаға жүгіріп кетеді. Артында 
келе жатырмын ба, мән бермейтін. 
Атын атасам қарамайды. Со ны 
айтып дәрігерлерге қанша бар  дым. 
«Қайдағы жоқты интер нет тен 
оқып аласыңдар» деп �зім ді кінә-
лады. Соңында «аутизм» диаг нозы 
қойылды. Баламды оңал туды екі 
жарым жыл кеш бас та дым. Егер 
дәрігерлер білікті бол ғанда емді 
ерте жүргізер едім» , – дейді. 

ҰЛ БАЛАЛАР АРАСЫНДА 
АУТИЗМ К�П

Білікті дәрігер баланың бо-
йын дағы ауытқушылықты алты 
айынан бастап біле алады. &йт-
кені аутизмге шалдыққан бала-
лардың «ерекшеліктері» туғаннан 
бастап біліне бастайды. &згелер 
секілді ойыншықтармен ойна-
майды, �зімен-�зі отырады, жы-
ламайды, басқа адамдарға к�ңіл 
б�лмейді. Б�лмеге жалғыз тастап 
кетсе де, жақындарын іздемейді. 
К�п ата-аналар «Біздің бала ты-
ныш. Жылауық емес. Барлық 
жерге тастап кете береміз» деп 
қуанатын к�рінеді. &кінішке 
қарай, бұл керісінше ата-аналар-
ды ойлантуы тиіс. К�біне жас 
ата-аналар балаларының бойын-
дағы �згерісті білмейді. Алматы-
дағы балаларды дамыту орталы-
ғы ның маманы Алтынай Жолама-
нова аутизм белгілері бар балалар 
алты айынан бастап анасынан 
айырылмауы керек екенін алға 
тар тады. Бала бұл уақытта жақын-
да рын жазбай таниды. Бұдан 
б�лек, қыз балаларға қарағанда ұл 
балаларда «аутизм» диагнозы жиі 
қойылады екен. Оның нақты се-
бебін ғалымдар да әлі анықтаған 
жоқ. Мың жерден мықты болса 
да, аутист баланы жүз пайыз емдеу 
мүмкін болмаған. Себебі аутизмге 
шалдыққандардың бойындағы 
белгілермен күресіп, қазіргі тілмен 
айтқанда, кең тараған амери калық 
АВА терапиясы аясында к�мек 
к�рсетуге ғана болады. Осы лай 
ғана оларды оқшау ла нуына жол 
бермей, қоғамға сіңісіп кетуіне 
септігін тигізу мүмкіндігі бар.

ГЕНЕРАЛДАРДЫ 
НЕ МАЗАЛАДЫ?

Жуырда елордада Орталық 
және Оңтүстік Азия елдері 
Қарулы күштерінің бас штаб 
бас тықтарының конференция-
сы �тті. Былтырдан бері корона-
вирус пандемиясынан қауіп-
теніп оффлайндағы кездесулер 
сирек ұйымдастырылушы еді, 
осы жолы олай болмады. 'с-
кери лер бетпе-бет жүздесті. 
Жиынға Қазақстан, Қырғыз 

Республикасы, Пәкістан, Тә-
жікстан мен &збекстан елде-
рінің және АҚШ �кілдері қа-
тыс ты. 'скерилер әдеттегідей 
с�зге сараңдық танытып, бас-
қосуда �ңірдегі қауіпсіздік, Ау-
ғанстандағы жағдай талқылан-
ғанын айтқанымен, бұл жиын-
ның бұрынғылардан �згеше 
тұсы бар. Ол – АҚШ �кілдерінің 
басқосуға қатысуы. Ең қызығы, 
конференцияда �ңірдегі қауіп-
сіздік мәселелері, түрлі сын-
қатерге қарсы іс-қимыл дарды 
пысықтау жағы қарас тырылған. 
'рі қандай да бір қауіпке қарсы 
ҰҚШҰ мен Шанхай ынтымақ-
тастық ұйымының р�лі пысық-
талған-ды. Ал бұл ұйымдар 
әдетте АҚШ пен НАТО-ның 
потенциалды бәсекелесі сана-
лады. Оның үстіне, жиыннан 
бірер күн бұрын Қорғаныс ми-
нистрі Мұрат Бектанов АҚШ 
Қарулы күштері орталық қол-
басшылығының басшысы, ге-
нерал Кеннет Маккензиді қа-
былдаған. Сол кездесуде де 
Ауғанстан мәселесі с�з болған-
ды. Ал кейін, дәлірек айтқанда 
бейсенбі күні Тәжікстан астана-
сы Душанбеде министр Мұрат 
Бектанов Ұжымдық қауіпсіздік 
туралы шарт ұйымы Сыртқы 
істер министрлері кеңесінің, 
Қор ғаныс министрлері кеңесі-
нің және Қауіпсіздік кеңесі 

хатшылары комитетінің бірле-
скен отырысына қатысты. Онда 
да Ауғанстан мәселесі назардан 
тыс қалған жоқ. Біздің пайымда-
уымызша, әскерилер мен дип-
ломаттардың қарбаласы Ау-
ғанстандағы жағдайдың шыны-

мен де күрделеніп бара жатқа-
нын байқататын сияқты. 'рине, 
масс-медидада тарап жатқан 
мәліметтерге қарап «Талибан» 
қозғалысы Ауғанстанды толық 
бақылап отырғанына сенуге 
болар еді, бірақ әскерилердің 
қолында барлау деректері бола-
тынын ескерген дұрыс.

МАККЕНЗИ ҚАНДАЙ 
КЕҢЕС АЙТТЫ ЕКЕН...
Жалпы, жоғары шенді әс-

кери қызметшілердің кездесу-
лерін әдеттегі оқиғалардың қа-
тарына жатқызуға болар еді, 
бірақ бүгінде Орталық Азиядағы 

жағдай к�ңілге күдік ұялатады. 
Оның үстіне, әдетте кез келген 
ұсақ-түйекке бола �ре түре ге ле-
тін теріскейдегі к�ршінің ме-
диасы АҚШ генералы Кеннет 
Маккензидің сапарына қатысты 
к�п ештеңе айтпады. Тек ақ-
парат таратумен шектелді. Егер 
жағдай бұрынғыдай болса «Ой-
бай, Қазақстан НАТО-ға кіргісі 
келеді, бізден алыс  тауға тыры-
сады» дейтін мазмұндағы пікір-
лерді таратып, түрлі сарапшыны 
с�йлетіп алар еді. 'зірге ты-
ныш. Біздің па йым  дауымызша, 
мұның �зі Ау ғанстан тарапынан 
т�нуі мүмкін қауіпті �ңірдегі 
бар ша мемле кет тің тиісті құры-
лым да ры сезіп отырғанын бай-
қатса ке рек. Ал америкалық 
әс ке ри лер қазақ стан дық әріп-
тес теріне біршама мәлімет бер-
ген де шығар. Ай та лық, сол 
Кенттен Маккензи Ауғанстан 
жерін ДАИШ-тың 2 мыңнан 
астам террорисі паналап жүр-
генін айт қан еді. Егер аме ри-
калық генералдың айт қаны рас 
болса, түстік жақтан бәрібір 
қауіп бар деген с�з. Оның үс ті-
не, Тәжік стан билі гі нің «Тали-
банды» мо йында май тынын 
ашық мәлім деп, Панджшердегі 
Ахмад Масудты қол дауға әзір 
сыңай та нытуы да ой лан ды-
ратын дүние. Сондық тан әс ке-
рилер жан-жақты ақылдасып, 

қауіп тің алдын алуды ойлап 
жүр генге ұқсайды. Мұндай жағ-
дайды бі ле тін кез келген ма ма-
нның ке ңе сі артық болмаса 
керек. Бәл кім, Маккензидің де 
пайдалы кеңесі болған шығар, 
кім білсін?!
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«Ерекше» балалардың 
диагнозын ерте анықтаса...

БАС ШТАБ 
бастықтары неден 
қауіптенеді?
Ардақ СҰЛТАН

 Жадыра МҮСІЛІМ 

«Самұрық-Қазынаның» порт-
фе льдік компаниялары к�п те ген 
салада қызмет етеді, олардың тұ-
рақ ты әрі мүлтіксіз жұмыс істеуі 
Қа зақстан экономикасы үшін �те 
маңызды. Сондықтан жұмыс шы-
лар дың вакцина алуы олардың ден-
саулығын сақтаумен қатар, ел эко-
номикасының тұрақтылығы мен 
әл-ауқатын арттыруға ықпа лын 
тигізеді», – деді Мұхтар Манкеев.   

Бүгінде портфельдік компания-
лар да вакцина салу жақсы жолға 
қойыл ған. &ндірістік нысандарға 
вак цина салатын арнайы жыл жы-
малы топ барып, егу шарасын жүр-
гі зеді. 'р жұмысшыға елімізде 
ма құлданған вакцина түрі ұсы ны-
лады. Қорда COVID-19-ға қарсы 
іс-қимыл ж�ніндегі жедел штаб 
құрылып, пандемияға қарсы жаңа 
іс-шаралар әзірлеп, вакцина салуға 

ынталандыру тетіктері ұсынылған. 
«Мемлекет басшысының вак-

ци на салу қажеттілігі ж�ніндегі 
тап сырмасына сәйкес, 270 мыңнан 
астам қызметкері бар «Самұрық-
Қазына» қоры ұжымдық иммунитет 
қа лыптастыруға белсенді атса лыс-
ты. 'леуметтік желілер, салалық 
бұқаралық ақпарат құралдары мен 
бейнероликтер арқылы тұрақты 
тү сіндіру жұмысы жүргізіледі. 
#менекпеалдым #явакцинировался 
челленджі ұйымдастырылып, бар-
лық компанияның басшылығы вак-
 цина салғызып, үлгі к�рсетті», – деді 
Мұхтар Манкеев.

Оның айтуынша, Мемлекет 
бас шысының тапсырмасын орын-
дау аясында халыққа вакцина пре-
парат тарын қолжетімді ету үшін 
Қор Біріккен Араб 'мірлігі шығар-
ған Hayat-Vax вакцинасының 1 млн 

до засын сатып алуға қаржы б�лді. 
Оны биыл мамыр айында «СҚ-
Фар мация» кәсіпорны жеткізіп, 
Ден саулық сақтау министрлігі же-
лісі арқылы таратты.  

Қор компанияларының тобын-
да қызметкерлерді коронавирусқа 
қар сы екпе алуға ынталандыру 
үшін жыл сайын ақылы еңбек де-
малысына қосымша демалыс күн-
дерін қосу, кезектен тыс ақылы 
де малыс күнін беру, вакцина сал-
ғызған қызметкерлер арасында 
ұтыс ойындарын ұйымдастыру 
сияқ ты шаралар қолға алынған. Ал 
Қор дың ресми сайтында вакцина 
сал ғызған қызметкерлер санын 

к�р сететін есептеуіш орналас-
тырыл  ған.   

Вакцина салғызғандар санын 
ұлғайту мақсатында қосымша іс-
ша раларды жүзеге асыру да к�з-
деліп отыр. Соның ішінде пси хо-
логтермен, қоғам белсенділерімен, 
ме дицина қызметкерлерімен кез-
десулер, ланч-бокстар ұйымдас-
тыру сияқты іс-шаралар жоспар-
лан ған.  Бұдан б�лек, «Самұрық-
Қа зына» АҚ  еліміздегі вокзалдар 
мен пойыздарда да вакцина са ла-
тын қосын ашуды к�здеп отыр.

Алтынбек ТОЛЫМБЕКОВ, 
Нұр-Сұлтан қаласы

ҰЖЫМНЫҢ 75%-Ы КОРОНАВИРУСҚА 
ҚАРСЫ ВАКЦИНА САЛҒЫЗДЫ  

Коронавирус инфекциясына �арсы вакцина сал�ыз�ан 
�аза�станды�тар арасында «Сам�ры�-&азына» А& �ызметкер-
лері ні� �лесі басым. 11 �ырк�йектегі жа�дай бойынша &ор ком-
па нияларында е�бек ететін 203 853 �ызметкер вакцинаны� 
бірін ші компонентін сал�ызды. Б�л &ор�а �арасты компа ния-
ларда�ы �ызметкерлер мен ж�мысшыларды� 74,5%-ын ��рай-
ды. Ал 182 272 �ызметкер, я�ни т�тас �жымны� 66,6%-ы вак ци-
наны� екі компонентін де сал�ызды. Вакцина сал�ызу за��а 
сәй кес ерікті т�рде ж�ргізіледі, ж�мысшыны� толы� келісімі 
алы нады. Б�л туралы &орды� корпоративтік бас�ару және әлеу-
меттік-е�бек �атынастары ж�ніндегі бас�арушы директоры 
М�х тар Манкеев брифингте хабарлады.   

Со��ы к�ндері Орталы� Азия елдеріндегі саяси, әскери 
ба�ытта�ы кездесулер, келісс�здер саны к�рт к�бейді. 
Шамасы, ��ірдегі мемлекеттерді� басшылары Ау�анстан-
да�ы жа�дай�а әлі де ала�дайтын болса керек. Тіпті, о�ан 
атал�ан елден әскерін алып кеткен А&Ш-та бейжай �арай 
алмайды.

P.S. 
Ауғанстандағы жағдай қанша алаңдатты дегенмен, Орталық Азия 

елдері, соның ішінде Қа зақстан :з жерінде шетелдің әскери базасын 
орналастыру әрі Ауғанстаннан келетін босқын дарды қабылдау ниеті 
жоқ. ҰҚШҰ Ұжымдық қауіпсіздік кеңе сінің сессиясында Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаев ұйымға мүше елдердің осынау ұстанымын 
қолдады. Мұндай шешім жан-жақ ты пысықталған соң ғана қа-
былданады. �скери мамандар дың да пікірі ескеріледі. Бәлкім, 
әскерилердің «кеңесіп пішкен тоны» осындай тоқтамға келуге септігін 
тигізді ме, кім білсін?!
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ХАЛЫҚТЫҢ ПОЛИЦИЯ 
ЖҰМЫСЫНА К�ҢІЛІ 

ТОЛМАЙДЫ
Ішкі істер министрлігінің де-

регіне сүйенсек, соңғы бес жыл-
да мал ұрлығы екі есеге азайған. 
Ол бойынша 2017 жылы – 1 323 
факт, 2018 жылы – 1 338 факт, 2019 
жылы – 1 058 факт, 2020 жылы – 
724 факт, ал 2021 жылдың 6 айында 
265 факт тіркелген. Дегенмен 
статистика �з алдына, ал ұрланған 
малды іздестіру ісіне халықтың 
к�ңілі әлі толмай отыр. Малдың 
ұрланған сәтінен бастап, оны 
тасымалдау, сою және базарда етін 
сату процестерін анықтауда жү-
йелілік, жеделділік жоқ деп нара-
зы. Оның үстіне, малы қолды 
бол ған адам полицияға арызданып 
барса, оның �зін малды сенікі 
екенін дәлелде деп естерін шыға-
ратын к�рінеді. 

Мәселен, осыдан екі жыл бұ-
рын жалпы сомасы 200 мың дол-
ларға бағаланған 171 бас жыл-
қысын ұрлатқан алматылық кәсіп-
кер Рақат Жұматаев әлі күнге 
әділ дікке жете алмай жүр. Арыз-
дана барған мал иесі туралы да, 
оған тиесілі мал басы ж�нінде де 
ақпараттың бәрі мемлекеттік ба-
зада тұрғанына қарамастан, ішкі 
істер б�лімінің қызметкерлері оны 
тергеуге алған: «мұнша малды қай-
дан алдың, құжаттары қайда?» деп 
екі күн уақытты зая кетірген. Ал 
бұл уақыт ішінде барымташылар 
табанын жалтыратып үлгерген.

Құқық қорғау органдарының 
жайбасарлығына к�ңілі қалған 
кәсіпкер малын ұрлаған қылмыс-
тық топты �з күшімен анықтаған. 
Фермердің куәлігі бойынша, по-
лицейлер тергеу жүргізіп, күдік-
тілердің қылмысы толық дәлел-
денген және олардың �здері де 
жасаған қылмысын мойындаған. 
Бұл топтың құрамына малға жал-
ған құжаттарды рәсімдеген вете-
ринар да кірген. Алайда айып-
талушылар адвокатпен ақылдаса 
келе, фермерге келтірген шығынды 
сот үкімінен кейін �тейміз деген 
уәж айтқан. >йтсе де, ұрылардың 
қылмысы дәлелденсе де әлі күнге 
жазаға тартылмаған, жапа шегу-
шінің шығындары �телмеген. 

Алматы облыстық Полиция 
департаменті Криминалдық по-
лиция басқармасының бастығы 
Асхат Даниярдың айтуынша, бұл 
іс бойынша басты күдікті ұсталып, 
кейін ол қолхат бойынша үйіне 
жіберілген, содан бой тасалап, 
жасырын қашып кеткен. Іс осыған 
байланысты тоқтатылған, қыл-
мыскер табылса, ол қайтадан жан-
дандырылмақшы. Дегенмен тергеу 
кезінде ұрлық малдың ақшасына 
сатып алынған үш к�лік қылмыс-
кердің сыбайластарының атына 
жазылғаны белгілі болды. С�йте 
тұра, аталған істің тергеуінде сы-
байластардың күдікті емес, куәгер 
ретінде неге тіркелгені түсініксіз. 
Кәсіпкер ол бойынша Президентке 
де, Ішкі істер министрлігіне хат 
жазған, бірақ одан әзірге еш 
нәтиже болмай тұр.

«ЧИП» ТАҚҚАНМЕН, 
ҚЫЛМЫС АЗАЙМАЙДЫ
Ішкі істер министрлігі Кри-

миналдық полиция департамен-
тінің бастығы Думан Таевтың 
айтуынша, мал ұрлау оқиға ла-
рының 60 пайыздан астамы жайы-
лымда жасалады. Осыған байла-
нысты министрліктің бастамасы-
мен жергілікті атқарушы және 
уә кілетті органдарға малды жаю 
ережелерін әзірлеу және бекіту 
құзыреті берілген. Ережеге сәйкес, 
енді малды жайылымда қараусыз 
қалдыруға тыйым салынды. Мал 
жаю ережесін бұзғандар >кімшілік 
құқықбұзушылық кодексінің 408-
бабы бойынша жауапқа тартылады. 
Бұл үшін 3 АЕК-тен (8 334 теңге) 
10 АЕК-ке дейін (27 780 теңге) 
айыппұл к�зделген. Сонымен 
қатар ұрлықтың алдын алуға және 
ашуға бағытталған, 2021-2023 
жыл дарға арналған мүлікті қор-
ғаудың ведомстволық бағдарла-
масы бекітілді. 

Shopan ata қойшылар қауым-
дастығының т�рағасы Алмасбек 
Садырбаевтың айтуынша, ере-
женің жағымсыз жағы да бар. 
Құзырлы органдар ережені желеу 
етіп, аграрларға ретті-ретсіз әкім-
шілік айыптарды к�п салатын 
к�рінеді. Бұл мәселе де �з алдына 
жеке талдауды қажет ететін бір 
тақырыпқа жүк болғалы тұр.

Айта кету керек, қолды болған 
малды іздеу жұмыстары аса к�п 

ресурстарды қажет етеді. Мысалы, 
Алматы облысының Қаратал ауда-
нында тауға жайылып кеткен 40 
жылқыны іздеуге аудандық ішкі 
істер б�лімінің жеке құрамы тү гел-
дей жұмылдырылған. Олар жо-
ғалған малды іздеуге 17 күн жұмсап, 
тікұшақ жалдауға мәжбүр болған. 
Ал тікұшақты 3 сағатқа жалдау 
құны 2 млн теңгеден асқан. Мұндай 
мәселені шешудің бір жақсы ше-
шімін Солтүстік Қазақ стан облысы 
тапқан. Онда Поли ция депар-
таментінің бастамасымен малды 
жайылымға қараусыз жі бер меу 

үшін «малшы – мал иесі – әкімдік» 
деген принцип бойын ша үшжақты 
шартқа отырады. Бұл үш тараптың 
да жауапкершілігін арттырады.

Кейінгі жылдары мал иелері 
ұрлықтың алдын алу үшін GPS 
трекерлерді пайдалана бастаған. 
Алайда олар арзан емес: егер ұялы 
байланыс болса отардың қайда 
жүргенін к�рсетіп беретін әр құ-
рылғы – 25 мың теңге, ал ұялы 
бай ланыссыз жұмыс істей беретін 
датчик 75 мың теңге тұрады. Ал 
оны әр қойдың мойнына іле беруге 
кімнің шамасы жетсін? Сондықтан 
мұндай «чиптер» ұсақ малды ба-
қылауға жарамайды. 

Дегенмен үйірлі жылқыдағы 
айғырдың мойнына трекер орна-
тып қойған жақсы. Iйткені кең 

даланы кезіп кеткен үйірді сол 
арқылы табуға болады. Жылқы 
қайда жайылып жүрсе де үйірдегі 
малды айғыр шашау шығармай 
ұстайды. Тіпті, �з басына қауіп 
т�ніп тұрса да түздің т�рт аяқты 
тағысына мал бермейді. Бірақ 
қару-жарақпен сайланып келген 
екі аяқты ұрының ж�ні басқа, олар 
үйірдегі жылқыны б�ліп әкетуі 
мүмкін. Сондықтан мұндай «чип-
ті» әр биеге жекелей тағу керек 
бо лады. Ал үйірде 10-15 жылқы 
бол са, оның әрқайсысына «чип» 
орнату мал иесінің қалтасын қа-

ғатыны анық. Егер мал басы 100 
және одан к�п болса, әрқайсысына 
құны 70-80 мың теңге тұратын 
мұндай құрылғы орнату үшін қы-
руар қаржы қажет болады. Сон-
дық тан бұл да тығырықтан шығар 
жол емес. 

Қазақстанда бүгінге дейін 33,5 
млн бас мал сәйкестендірілген 
(бир калау, электронды чиптер, GPS 
бақылау және т.б.). Алайда 2020 
жылы табылған 4 600 бас малдың 
үштен бір б�лігінде (1 560 бас) 
ешбір есепке алу белгісі болмаған.

Расы сол, қазақ даладағы ма-
лына тек ен салушы еді, қазір мал 
тұрмақ, үйдегі иттің де т�лқұжаты 
бар. Құжатсыз қарыс жер аттай 
алмайсыз. Ал ұрылар �рістен мал 
әкеткенде оны құжатымен бірге 

алдырмайды ғой. С�йте тұра, қыл-
мыскерлердің ұрлық малды оп-
оңай �ткізетіні ойландырады. Ұр-
лық малды жолда алып жүргенде, 
ба зарда саудалағанда оның м�р ба-
сылған құжаты болуы керек қой... 

Былтыр Қарағанды облысы 
Қаражал кенті, Жаңаарқа, Нұра 
аудандарының бір топ жылқысын 
ұрлады деген күдікпен қылмыстық 
топ ұсталды. Олар малды тірідей 
де, сойып та сатқан. Ұрланған мал-
ға ветеринарлық дәрігер олардың 
Жезқазған қаласындағы мал сою 
бекетінде сойылды деген жалған 
құжат жасаған. Тергеу ба рысында 
кәнігі барымташылардың осындай 
жолмен 200-дей жылқы ны сатқаны 
анықталды. 

Сондай-ақ ірі қалалардағы ет 
базарларында да «бармақ басты, к�з 
қысты» әдісімен жалған құ жаттар 
жасатып алуға болады. Тіпті, кейбір 
базарлар ешқан дай құжатты да 
қажет етпейді. Бұл іске қатысты 
тергеу жұмысы әлі жалғасуда. 

МАЛ ҰРЛЫҒЫ АУЫР 
ҚЫЛМЫС ТҮРІ БОЛЫП 

ЕСЕПТЕЛЕДІ
Барымта қазақ халқында бұ-

рыннан бар. Тек бұрынғының те-
лі-тентегінің жазасы ауыр болатын. 
Бұл дәстүр Кеңес Одағы кезінде де 
�згерген жоқ. Қазақ Коммунистік 
партиясы атқару комитетінің 1921 
жылы қабылдаған «Мал ұрлығы-
мен күрес туралы» декретте мал 
ұрлығы халық шаруашылығының 
басты қатері екені айтыла келіп, ол 
үшін ең ауыр жаза – ату жазасы 
тағайындалған. Тәуелсіз Қазақ-
станда былтырға дейін мал ұрлығы 
«орташа қылмыс» санатына жат-
қызылып келді, тек былтырдан 
бастап оның жазасы қатаңдатылды. 

Енді мал ұрлығы үшін 7 млн теңге 
айып т�леуден 12 жылға дейін бас 
бостандығынан айыру жазасы 
қарастырылған. Мынау к�рші 
Iзбекстанда да қайталап мал ұрлау 
сол елдің Қылмыстық кодексіне 
сәйкес, 169-баппен ауыр қылмыс 
түріне жатқызылып, 8-ден 15 
жылға дейін бас бостандығынан 
айыру жазасы кесілген. 

ІІМ мәліметінше, мал ұрлығы 
елдегі жасалатын ұрлықтардың 3,5 
пайызын құрайды. Соңғы 5 жылда 
91 мың бас мал қолды болған, 
оның 42,5 мыңы (46,6%) табылып, 
иелеріне қайтарылыпты. Осы 
уақыт ішінде мал ұрлығы үшін 11 
мың қылмыскер жазаға тартылған. 
Олардың 1,5 мыңы қылмысқа 
топтасқан түрде барған. Бүгінде 
полицияның жедел есебінде 3387 
мал ұрлаушы тұр.

2019 жылдың 27 қазанында ел 
Президенті мал ұрлығына қатысты 
жауапкершілікті күшейту қа-
жеттігіне тағы бір рет назар ау дар-
ды. Осыған байланысты Қыл мыс-
тық кодекстің 188-бабындағы 
«Ұрлық» бабы енді 188-1 деген 
бабымен б�лектенді.

«Мал ұрлығы» атты баптың 
1-тармағы бойынша осындай қыл-
мыс үшін жүктелетін айыппұл м�л-
шері 3 мың АЕК-ке (7 миллион 575 
мың теңгеге) дейін �сті. Ал бас 
бостандығынан айыру немесе оны 
шектеу мерзімі 12 жылға дейін жет-
кізілді, қылмыскердің мүлкі мін-
дет ті түрде тәркілеп алынатын бол -
ды», – дейді Ішкі істер ми нистр лігі 
Криминалдық полиция депар та-
ментінің бастығы Думан Таев.

>йтпесе, мал ұрлаушыларды 
қолға түсіруде шұғыл-іздестіру 
шаралары ұйымдастырылып, оған 
полицияның бірқатар күш-құ-
рылымы жұмсалып, қылмыс енді 
ашылды дегенде, жәбірленушілер 
арыздарын қайтып алып немесе 
келтірілген шығын ж�нінде ал-
дыңғы жауабын �згертіп, бүкіл 
тергеу жұмысын жоққа шығаратын 
жайт жиі кездеседі. Iйткені, әдетте 
ұры алыстан келмейді, �з ауы-
лының балалары. «Біреудің �зі 
жақ сы, біреудің к�зі жақсы» деген-
дей, ауыл болған соң адамдар бір-
бірімен тығыз араласады. Сон-
дықтан айыпталушы жақ к�п 
жағдайда араға ағайын салып жапа 
шегушінің арызын алдыртып 
тастайды, кешірімге келеді. Не 
болмаса қылмыскердің туыстары 
�шігіп алады, �зімізге қастандық 
жасар деген үрейден қаймығады. 
Енді жаңа заңнамада мал ұрлығы 
қылмыстың ауыр түріне жатқы-
зыл ды және ол бойынша екі та-
раптын татуласуына тыйым 
салынды.

МАЛ ҰРЛЫҒЫ ТЫЙЫЛМАЙ ТҰР
�аза�станда жыл басынан бері 2 мы�нан астам мал 

�рлаушы �стал�ан. Соларды� кесірінен ауылда�ы а�айын 
онда�ан миллион те�ге шы�ын�а батып отыр. Олар 
полицияны� "здерін �ор�айтынына, жо�алт�ан малда-
рын тауып беретініне сенбейді. Сонды�тан ба�ташы-
лар �олымыз�а �ару алып, "з мал-м#лкімізді "зіміз 
�ор�аудан бас�а амал �ал�ан жо� деп ашынады. 

Дәулет АСАУ

Дағдарыс орталықтары одағының 
жетекшісі Зульфия Байсақованың ай-
туынша, зорлық-зомбылықтың кез келген 
түрі әрбір сегізінші отбасында бар. >рбір 
үшінші отбасында тұрмыстық зорлық-зом-
былық, әрбір жетінші әйел эконо микалық, 
әрбір алтыншы әйел физикалық, әрбір 
үшінші әйел психологиялық зорлық-зом-
былыққа тап болады екен. Отба сын дағы 
кемсіту мен қорқыту әйелдер үшін қалыпты 
жағдайға айналған. >йтсе де, «қа  лыпты» 

деп санаған күнделікті жұды рықтың соңы 
әйелдердің жазым болуымен аяқталады. Не 
болмаса психологиялық қы  сымның соңы 
суицид жасауға мәжбүр етеді. 

ҚҰҚЫҚ ҚОРҒАУ ОРГАНДАРЫНА 
ЖҮГІНЕТІНДЕР АЗ

Ішкі істер министрлігінің дерегіне сен-
сек, осындай отбасылық зорлық-зомбы-
лықтан жапа шеккен 10 адамның екеуі 
ғана құқық қорғау органдарына жүгінеді. 
Ерлі-зайыптылардың арасындағы ки-
кілжің к�п жағдайда әкімшілік іс ретінде 
қаралады. Басым жағдайда жәбірленушілер 
�з арыздарынан бас тартады. Мәселен, бес 

айда отбасындағы зорлық-зомбылық 
бойынша қаралған 130 мыңға жуық ша-
ғымның 30 мыңы әкімшілік жауапкершілік 
ретінде қарастырылған. Қалған 100 мың 
әйел агрессордың ашса алақанында, 
жұмса жұдырығында қалған. Сондай-ақ 
жыл басынан бері т�рт айда 46 901 адам 
полицияға жүгінсе, сотқа бар болғаны 8 
мың іс жеткен. Оның 4 мыңы ерлі-зайып-
тылардың ымыраға келуімен бітіпті. Яғни, 
зорлықшылардың 10 пайызы ғана жауапқа 
тартылған деген с�з. 

Елімізде әйелдерге арналған дағдарыс 
орталықтары к�птеп ашыла бастады. 
>йткенмен, жыл сайын жуан жұдырықтан 
жан сауғалағысы келетін мыңдаған әйел 
үшін бұл орталықтар аздық етеді. Облыс-
тардағы жалғыз дағдарыс орталықтары 
шалғай ауылдарда күйеуінен қорлық к�ріп 
жүргендерге тіпті қолжетімсіз. Ауылдық 
жерлерде қорлық к�рген әйелдер мен бала-
ларға арналған полиция б�лімше лерінде 
арнайы б�лмелер де жоқ. Амалы таусылған 
әйелдер туыстарының үйін пана лайды. 
Алайда қазақшылыққа салы натын аға йын-
дар «ыдыс-аяқ сылдырамай, үй бол  майды» 
деген пәтуа шығарып, ерлі-зайып тыларды 
қайта қосады. Iкінішке қарай, оның соңы 
к�п жағдайда қайғылы аяқталады.

БАЛАЛАР ДА ПСИХОЛОГИЯЛЫҚ 
ҚЫСЫМ К�РЕДІ

Iз әйеліне жұдырық ала жүгіретіндер 
ескерту алумен шектелсе, бір адам екінші 
адамды ұрса, онда оның үстінен бұзақылық 
жасағаны үшін іс қозғалады. >йелін 
бірнеше сағат бойы ұрып, қол-аяғын 
к�кала қойдай қылса да заң бойынша бұл 
денеге жеңіл зақым келтіру болып есеп-
теледі. Осындай озбырлықты к�рген отба-
сындағы балалардың жағдайы үнемі сырт 
қалып жатады. Зәбір к�рген әйелдердің 
әрқайсысында үш-т�рт баласы бар. Олар 
да психологиялық қысым к�реді. Балалар 
да соққыға жығылады және әкесінің ана-
сын ұрғанын к�реді. Бұл – �сіп келе 
жатқан бала үшін психологиялық салмақ. 
Отба сындағы ата-анасының арасындағы 
жан жалға мектептегі буллинг қосылады. 
Қатарластарының қысымы мен отбасын-

дағы кикілжің жас�спірімдердің суицидке 
баруына ықпал етеді. Бұдан б�лек, жасан-
дылыққа толы әлеуметтік желіге тамса-
натындар, �здерінің сыртқы келбеті мен 
әлеуметтік жағдайына к�ңілі толмаудың 
соңы да суицидпен аяқталады. Мысалы, 
былтыр 143 бала �з �мірімен қош айтысса, 
306-сы қол жұмсауға оқталыпты. Биыл 
жарты жылда кәмелетке толмаған 105 бала 
суицид жасаған. Бұдан б�лек, 193 �з-�зіне 
қол жұмсау әрекеті тіркелген. Бұл айналып 
келгенде балалардың отбасылық жағдайда 
мүдделерін қорғауға, қадағалаусыз және 
панасыз қалудың алдын алу мәселелерінің 
кемшін екенін к�рсетсе, психологиялық 
қысымға ұшырап, �мірден түңілуге дейін 
баратын балаларды қолдаудың жоқтығын 
к�рсетеді.

ТҮСІНДІРУ ЖҰМЫСЫ ТИІМДІ МЕ?
Нұр-Сұлтан қаласы Полиция департа-

менті Жергілікті полиция қызметі басқар-
масы әйелдерді зорлық-зомбылықтан 
қорғау б�лінісінің аға инспекторы Гүлмира 
Шрахметова суицидті жасауға итермелеген 
факторларды назардан тыс қалдырмау 
мақсатында полиция қызметкерлері мен 
тәжірибелі психологтер сот-психоло-
гиялық сараптамаларға талдау жасағанын 
айтады. Биыл 8 айда құқық қорғау қыз-
меткерлері тұрмыстық қылмыстың, әйел-
дерге қатысты құқықбұзушылықтар мен 
қыл мыстардың �суіне жол бермеу бойын-
ша мақсатты жұмыс жүргізген. «Біз отба-
сында зардап шеккен әйелдердің �з-�зіне 
қол жұмсау әрекеті бойынша халықпен 
алдын алу және түсіндіру жұмыстарын 
жүргіземіз. Сондай-ақ отбасында суицид 
жасаған әйелдің әрекетіне мұқият талдау 
жүргізіледі. Қажет болған жағдайда мемле-
кеттік органдармен және үкіметтік емес 
ұйымдармен �зара іс-қимылда консуль та-
циялық-құқықтық, психологиялық к�мек 
к�рсетіледі», – дейді Гүлмира Шрахметова. 

�З-�ЗІНЕ ҚОЛ САЛҒАНДАР 
ЕШКІМГЕ КІН# АРТПАЙДЫ

Зардап шеккен әйелдердің дені аза-
маттық немесе ресми некеде тұрады екен. 
Белгілі психолог маман Нұргүл Сүйін ді-

кованың айтуынша, отбасы-тұрмыстық 
салада жасалатын суицидтің к�бі мас 
күйінде, токсиманикалық мас күйде, ауыр 
самотикалық аурулар, туыстарымен жан-
жалды қарым-қатынас, қылмыстық жа-
уап кершіліктен қорқу, оқудағы пробле-
малар, ажырасу және басқа да ауыр 
жағдайдың салдарынан жасалады. К�п 
жағдайда олар дәрілік препараттармен 
улану, тесетін-кесетін заттармен, құлау, 
�зін �ртеу, суға бату, биіктен секіру арқылы 
суицид жасайды. Олар осы әрекеттерін 
к�біне к�шеде, тұрғын үй-жайларда, оқу 
орындарында жасау жағда йы жиілеген. Ең 
сорақысы, жәбірленушілер қылмыстық 
істерді тоқтатуды, ешкімге шағымдары 
жоқ екенін алға тартады екен. Суицид 
жасайтындар �здерінің әрекетіне ешкім 
қатысы жоғын айтып, ақтап алғысы 
келетін жағдай жиі болады. Олар �здерінің 
бұл әрекетін таблеткаларды шатастырып 
алумен, дәрі-дәрмектерді немқұрайлы 
ішумен болған жағдай ретінде түсіндіруге 
тырысады. Отбасындағы ересек адамдар-
дың �з-�зіне қол салуына эмоциялық 
тұрақсыздық, жеке �мірде жолының бол-
мауы, депрессивті жағдай, отбасылық 
�мірдегі жанжалдар, туыстар арасындағы 
түсінбеушілік, абайсызда және мас күйінде 
болуы себеп. 

 Бізде жәбірленушілердің қауіпсіздігін 
қамтамасыз ету мақсатында құқықбұзу-
шыларға қатысты қорғау нұсқамалары 
шығарылады. Алайда қорғау нұсқамасын 
құлағына ілмейтін, үш сағаттық түсіндіру 
жұмысынан кейін күш к�рсетуін екі 
еселететін ер адамдар к�п. Iкініштісі сол, 
«Отбасы мәселесі – ортақ құпия» деп 
санайтын біздің қоғамда к�рген қорлығын 
ашып айтудан қарағанда, �з �мірін �лімге 
қиған оңай болып тұр. Оның үстіне, �з-
�зіне қол жұмсау әрекеттерінің алдын алу 
және оларды ерте кезеңде �з-�зіне қол 
жұмсау қылықтарының пайда болуын 
анықтау бойынша мақсатты жұмыс 
жүргізе алатын білікті мамандар жоқ. 
Үшіншіден, полиция қызметкерлері �з-
�зіне қол жұмсауға бейім адамдармен 
жұмыс істеу бойынша ұсынымдық 
сипаттағы іс-шара жүргізбейді.

Суицидологтердің көмегі тапшы

 Т�рмысты� зорлы�-зомбылы��а тос�ауыл болмауды� салдарынан 
жуан ж�дыры�тан жәбір к"ргендерден со�ылатын �о�ырау да, суицид 
фактілері де жиілеп барады. �ылмысты� істегі сот психо логиялы� са-
 раптаманы� м#мкіндіктері мен ерекшеліктері ж"нінде талдау жаса�ан 
мамандар осылай дейді. Отбасынды жәбір к"рген жан дар�а неге 
араша бола алмай ж#рміз? Ал ондай отбасында тәр бие ленген ба-
лаларды� психологиясында �андай "згеріс болады? 

Жадыра МҮСІЛІМ 

«Мал ұрлығы» атты баптың 1-тармағы бойынша 
осындай қыл мыс үшін жүктелетін айыппұл м�л шері 
3 мың АЕК-ке (7 миллион 575 мың теңгеге) дейін �сті. 
Ал бас бостандығынан айыру немесе оны шектеу 
мерзімі 12 жылға дейін жет кізілді, қылмыскердің 
мүлкі мін дет ті түрде тәркілеп алынатын бол  ды.
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АЙМАҚAI  YNQQ

«ARA- Bay» ЖШС
сатып алынбаған кепілдегі мүліктерге: 

бұйымдар алтыннан жасалған 
№1-№811 лот бойынша сауда 

жариялайды:
Бастапқы бағасы:
1. 585 сынаманың 1 санатындағы 

бұйымдар – 15 093 теңге/грамм
2. 585 сынаманың 2 санатындағы 

бұйымдар - 16 603 теңге/грамм 
3. 585 сынаманың 3 санатындағы 

бұйымдар - 18 112 теңге/грамм 
4. 750 сынаманың 1 санатындағы 

бұйымдар – 19 350 теңге/грамм
Аукцион 11.00-де 29.09.2021 жылы 

Нұр-Сұлтан қаласы, Баян ауыл ауд., №1 
үй,  КБ 2  мекенжайы бойынша 
голландық әдіспен #теді.

Аукционға қатысу үшін $тініштер 
келесі мекенжай бойынша қабыл да нады: 
Нұр-Сұлтан қаласы, Баян ауыл ауд., №1 
үй, КБ 2. Тел. 8 (701) 797 30 53

Кепілдік жарна сомасы ұсынылған 
со мадан 5%. Аукцион басталатын уа-
қыттан 1 сағат бұрын #тініштерді қа-
был дау тоқтатылады. Т#лем жасау 
шарты 100% 5 жұмыс күн ішінде.

Деректемелер: «ARA Bay» ЖШС, 
БСН 160540006474 

ЖСК KZ27551X125000016KZT, БСК 
KSNVKZKA, КБе 17, «Фридом Финанс 
Қазақстан Банкі» АҚ

Сенімді тұлға: Конусов Алтынбек 
Балхабекович

ТОО «ARA Bay»
объявляет торги невыкупленного 
залогового имущества: изделия из 

золота и драгоценных камней с 
№1-№811 лотам

Стартовая цена:
1. Категория 1 изделия 585 пробы - 

15 093 тенге/грамм
2. Категория 2 изделия 585 пробы - 

16 603 тенге/грамм
3. Категория 3 изделия 585 пробы - 

18 112 тенге/грамм
4. Категория 1 изделия 750 пробы- 

19 350 тенге/грамм
Аукцион состоится 29.09.2021 года 

в 11.00 по голландскому методу по адре-
су: г.Нур-Султан, р-н Баян ауыл, д. №1, 
ВП 2.

Заявки на участие в аукционе 
принимаются по адресу: г.Нур-Султан, 
р-н Баян ауыл, д. №1, ВП 2, тел: 8 (701) 
797 30 53

Сумма гарантийного взноса – 5% от 
заявленной суммы. Прием заявок 
прекращается за 1 час до проведения 
торгов. Условия оплаты 100% в течение 
5-ти рабочих дней

Реквизиты: ТОО «ARA Bay», БИН 
160540006474, 

ИИК KZ27551X125000016KZT, БИК 
KSNVKZKA, КБе 17, АО «Банк Фридом 
Финанс Қазақстан»

Доверенное лицо: Конусов Алтынбек 
Балхабекович

«Ломбард «Сенімді іргетас» ЖШС 
тауар белгісі (Бірінші ломбард) 2021 
жылы қыркүйек айының 17, 24 күні, 
сағат 12.00-де кепілге қойылған мү-
ліктердің сатылымы #ткізілетіні ту-
ралы жариялайды. Мекенжайымыз: 
Ал маты қаласы, Ақсай-2 ықша мау да-
ны, 10-үй. Тел: 8(727) 268-40-37.

ТОО «Ломбард «Сенімді іргетас» 
товарный знак (Бірінші ломбард) 
объявляет о проведении торгов 
залогового имущества 17, 24 числа 
сентября 2021 г., в 12.00 часов по 
адресу: г. Алматы, мкр. Аксай-2, 
д. 10. Телефон: 8(727) 268-40-37.

Шараның шымылдығын «Ай-
тыстың ақтаңгері» атанған айтыс-
кер ақын Дидар Қами тәуелсіздік 
жайлы арнауымен бастады. Еге-
мендікке жету жолындағы қарға 
тамырлы қазақтың қилы тағдырын 
жырға қосты. Түрлі әуенге салып, 
жүрекке жеткізді.

Ал Қарағанды университеті 
жанында жұмыс істейтін «Тұлға-
тану» ғылыми-зерттеу орталығы-
ның директоры Нұрсахан Бей сен-
бекова тәуелсіздіктің нәтижесі – 
бабалар арманының орындалуы 
деп есептейді. 

– Мені тарихшы к#зқарасымен 
жастарға Отанымыздың тәуел-
сіздік жылдарындағы табыстары 
туралы айтып беру үшін сынып 
сағатына шақырды. Еліміздің 
жетістіктері жетіп артылады. Кем 
дегенде, елде керемет мектептер 
салынып жатқанын алайық. 
№104-гимназияның #зі бұған 
дәлел. Балалардың мемлекеттік 
тілде оқуға мүмкіндігі бар. Білім 
беру саласында жаһандық #зге-
рістер болып жатыр. Жыл сайын 
педагог мәртебесі артып келеді. 
Ғылым мен технология дамып ке-
леді. Мұның бәрі біздің егемен-
дігіміздің к#рсеткіші, – деп атап 
#тті Нұрсахан Бейсенбекова. – 
Осы Абай гимназиясының ашы-
луы – Тәуелсіздіктің арқасы. Ел-
таңба, Ту, Wнұран сияқты мем ле-
кеттік символдарымыздың к#кке 
к#терілуі – үлкен бақыт. Бұл – 
бабалардың арманы болды. Біз 
жеттік соған. Елбасының салиқалы 
саясатының арқасы барлығы. Пре-
зидентіміз Қасым-Жомарт Тоқаев 
сол баянды істі к#регендікпен 
жалғастырып келеді. 30 жылда 
кемшілік те болды. Бірақ мұның 
бәрін жіпке тізе бермей, жасалып 
жатқан жақсылықты да к#ре білген 
ж#н. Оны баянды етуге бәріміз 
атсалысуымыз керек. «Мың #ліп, 
мың тіріліп» осы күнге жеттік. 
Шекарамыз шегенделді. Енді бү-
гінгі ұрпақтың парызы – елімізді 
дамытып, атын әлемге таныту, 
гүлдендіру, азаттықтың қадірін 
білу. К#птеген тарихи ескерткіш 
еңсе к#терді. Бүгінде 192 мемлекет 
бізді мойындады. Мемлекет бас-
шысы биылғы Жолдауында да бұл 
туралы баса айтты. Ұрпақтар са-
бақтастығы жалғасуы керек.

Ал мектепшілік «Ақтолқын» 
домбыра ансамблінің к#ркемдік 
жетекшісі Жансұлтан Ермекұлы 
Құрманғазының «Балбырауын» 

күйін күмбірлетті. Күй орындалып 
жатқанда үлкен экраннан тәуел-
сіздік тақырыбында рухты оятатын 
бейнежазба жүріп тұрды. Іштей 
үйлесім тапқан тұтас композиция 
арқамызды қоздырды.

– Тәуелсіздік жолында к#пте-
ген батыр бабамыз құрбан болды. 
Бүгінгі ашық сабаққа қатысып 
отырған жастар сол бабаларды білуі 
тиіс. Азаттық бізге оңай кел ген жоқ. 
]кінішке қарай, кей жас тар құлдық 
санадан шыға алмай #зге тілде 
с#йлейді. ]з тіліңді мен сінбеу, 
ұлттық болмысымызға жат қылық-
тар к#рсету – бола ша ғыңа балта 
шабу. Жастар осыны жете түсінуі 
тиіс. Тарихымызды білсек, әдет-
ғұрпымызды бойы мызға сіңірсек 
адаспаймыз. Сонда тәуелсіздіктің 
де қадіріне жете аламыз. Бастысы 
санамыз, ойы мыз тәуелсіз азат 
болса, адас пай мыз, – деді кәсіпкер, 
меценат Ерлан Wшім.

Спикер мектеп оқушыларын 
бейбітшілік пен бірлікті бағалай 
білуге, білімге ұмтылуға және қо-
ғамның дамуына #з үлесін қосуға 
шақырды. Балалар да шетте қал-
май, болашақ арман-жоспарла рын 
б#лісті.

– «Жыл оқушысы – 2021» қа-
ла лық байқауының жүлдегерімін. 
Сондай-ақ менің ұстаздарым 
мен мектебімнің арқасында қол 
жет кізген к#птеген марапатым 
бар. Бо лашақта #з еліме пайдам ды 
ти гізгім келеді. Себебі қазір са-
палы білім алу үшін барлық жағ-
дай бар. Қазір біз үшін барлық есік 
ашық екенін бағалаймын, – деді 
№104 мек  теп-гимназиясының 9 
«А» сы нып оқушысы Сымбат 
Аманкел дина.

Бас басылым «Egemen Qazaq-
stan» газетінің б#лім меңгерушісі, 
ақын Мирас Асан ұйымдас ты ру-
шыларға алғысын айтып, к#теріліп 
жатқан тақырыптың #зекті екеніне 
тоқталды.
«Отан десем – санамдағы ой керім,
Отан десем – кеудемдегі бай кенім.
Қастерлі бұл т�рт әріп с�з аманда,
Т�рт құбылам, т�рт тарабым 

сай менің», –
деп басталатын «Отан» #леңін 
оқып, бір серпілтті.

Аймақтық SARYARQA арна-
сының редакторы Wшімхан 
Жанпейісов те азаттық жайлы азат 
ойларын ортаға салды.

<дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

«Тарихымызды білсек, 
тәуелсіздік қадіріне жетеміз»

Биыл – Тәуелсіздікке 30 жыл. �аза�стан �шін айтулы ме-
рейтой �арса�ында �ара�анды облысында т�рлі жиын �туде. 
Тәуелсіздік – басты байлы�ымыз. Оны баянды ету – орта� па-
рыз. Ол �шін жас буынды егемен ел атан�алы жет кен жетіс-
тіктермен таныстырып, патриотты� тәрбие беру мен �атар, 
$лтты� болмысымызды бойына сі�іру ләзім. Осы ма�сатта 
облысты� Білім бас�армасы, �алалы� білім б�лі міні� �ол-
дауымен Абай атында�ы №104 мектеп-гимназиясы Тәуел-
сіздікті� 30 жылды� мерейтойы �арса�ында «Тәуелсіздік 
жетістігі» та�ырыбында ашы� сынып са�атын онлайн �ткізді. 
Шара�а жалпы білім беру мекемелеріні� 9-11-сынып о�ушы-
лары мен айма�ты� айтары бар аза маттары �атысты.

8 АЙДА 481 ҚЫЛМЫС 
ТІРКЕЛДІ

Облыстық Полиция депар-
таменті Есірткі қылмысына 
қарсы іс-қимыл басқармасының 
берген ақпаратына сүйенсек, 
осы жылдың сегіз айының қоры-
тын дысы бойынша 481 есірткі 
қыл мысы анықталыпты. Бұл 
#ткен жылға қарағанда 89 қыл-
мысқа артық. Анықталған қыл-
мыс тар дың ішінде есірткі зат-
тарын аса ірі м#лшерде сақтау-
дың 52 дерегі тіркелсе, есірткі 
зат тарын #ткі зудің 87, есірткі 
#сімдіктерін #сірудің 20 және 
есірткі заттары контра бан да-
сының 13 фактісі ашылған. Нә-
тижесінде, 79 келі 364 грамм га-
шиш, 796 грамм 792 милли грамм 
героин, 447 келі 301 грамм ма-
рихуана, 1 тонна 475 келі 974 
грамм қарасора #сімдігі және 24 
грамм 056 миллиграмм син те-
тикалық есірткі заты заңсыз ай-
налымнан шығарылған. 

Д<РІХАНАЛАРДАН БАСТАП 
ЕМДЕУ МЕКЕМЕЛЕРІНЕ 

ДЕЙІН ТЕКСЕРІЛЕДІ 
Жалпы, биылғы сандар был-

тырғы к#рсеткішті екі есе орап 
#теді. Ал бес жыл бұрынғы жағ-
дай мен тіпті салыстыруға кел-
мейді. Сонда жыл #ткен сайын 
Жам был жерінде есірткі бизнесі 

#ршіп бара ма, әлде құзырлы сала 
мамандары қырандай қырағылық 
танытып жатыр ма?

Облыстық Полиция депар-
таменті Есірткі қылмысына қарсы 
іс-қимыл басқармасының бас-
тығы Асқар Жұмабековтің ай-
туынша, бұл жүйелі жұмыстың 
жемісі екен. 

– Қылмыс қай кезде де 
болған. Сонау ерте дәуірдің 
#зінде түрлі қылмыс жасалып 
жатты. Алайда олардың ашылу 
деңгейі т#мен болды. Себебі 
жедел әрі нақты қылмыскерді не 
болмаса қылмыс орнын анық-
тайтын құрылғылар болмады. 
Сондай-ақ маман тап шылығы да 
қос бүйірден қысты. Қазір жағдай 
мүлде басқаша. Кейінгі жылдары 
құрылымдық мекемелер арнайы 
құрылғы лармен жабдықталып, 
иісші иттер мен білікті кадр-
лармен толыға түсті. Сондай-ақ 
б е й н е б а  қ ы  л а у  л а р ,  # т к і з у 
бекеттері, аудандардан құрылған 
арнайы топтардың жұ мысы к#п 
к#мегін тигізіп келеді. 

Мәселен, былтыр маманда-
рымыз 120 есірткі затын сату, 68 
есірткі затын аса ірі м#лшерде 
сақтау, 26 құрамында есірткі заты 
бар #сімдіктерді #сіру, 733 үй 
қабырғаларына граффити жазба-
ларды жазу арқылы есірткі затын 
насихаттау және 3 есірткіні жар-

намалау фактісін анықтап, заңсыз 
айналымнан 3 тонна 277 келі 
есірткі затын шығарды. 2019 жыл-
мен салыстырғанда бұл 284 келіге 
жоғары. Тәркіленген есірткінің 
3 тонна 199 келісі марихуана 
болса, 1 келіден астамы героин, 
75 келісі гашиш және 2 келісі 
синте ти калық есірткі. Байқа са-
ңыздар, жыл #ткен сайын біздің 
жұмысымыз жүйеленіп, қыл-
мыс пен тәркілен ген есірткі 
за ты ның к#лемі арт қан. Бұл 
құрылым ның материал дық ба-
засынан бастап, барлық бағыт-
тағы жұмыстың күшейгенін к#р-
сетеді, – дейді А.Жұмабеков.

Бұдан б#лек, басқарма биыл 
14 дәріхана, 18 қойма, 4 емдеу 
ме кемесі мен 1 кәсіпорынды тек-
серіп, 16 келіден астам әртүрлі 
есірткі затын тәркілеген. Оның 6 
келісі гашиш болса, 8 келі 182 
грамы марихуана, 1 960 данасы 
адам ағзасына зиян келтіретін 
дәрілер (трамадол, дигоксин, 
самнол, прозерин), 220 данасы 
морфин және 5 келі 770 грамы 
күкірт қышқылды прекурсорлар. 
Міне, осылайша құрылымдық 
мекеме дәріханалардан бастап 
емдеу мекемелеріне дейін тексе-
ріп, #з к#рсеткіштерін еселеп 
#сіріп отыр. Бұл #з кезегінде 
есірт кі затына екінің-бірінің қолы 
жетпеуін қамтамасыз етеді. 

ЖАППАЙ ТІНТУ МЕН 
ТЕКСЕРУДІҢ АСТАРЫНДА 

НЕ ЖАТЫР?
Wрине, құрылымдық меке ме-

лердің материалдық базасы ны-
ғайып, қызметкерлерінің қы ра-
ғылығы артса қуанамыз. Алайда 
мұндай ауқымды тексеру мен 
тінтудің астарында астыртын сая-
сат жатқан жоқ па деген де ой ке-
леді. Олай дейтініміз, был тыр дан 
бастап Шу ауданынан қара сора 
#ңдейтін зауыт ашу баста масы 
к#терілген болатын. Бұл жобаны 
Zhana Zhol Holding limited жеке 
компаниясы қаржы ланды руға 
дайын екенін к#рсетті. Серіктестік 
директоры Александр Ким Жам-
был облысының гео графиялық 
орналасуы мен кли маты қара-
сораны #ңдеп, дәріге айналдыруға 
таптырмайтын орын екенін айтты. 
Ал жергілікті билік «Тараз хи мия-
лық паркі» арнайы экономикалық 
аймағынан ар найы жер б#ліп бе-
ретінін жеткізді. Wзірге бұл жобаға 
жан бітіп, қа зығы қағылмаса да 
соңғы жыл дары құзырлы сала ма-
ман дары ның кірпік ілмей жұмыс 
істеуі осыған әзірлік секілді. 
Себебі зауытты іске қосу үшін ең 
әуелі Шу ауданынан заңсыз есірткі 
тасымалын тыю керек емес пе? 
Егер Шу мен Меркі ауданындағы 
қарасора қорын толықтай бақы-
лауымызға алсақ, онда жаңа кә-
сіпорын үшін шикізат тапшы лығы 
бір мезетте шешіледі. Би ліктің 
к#здегені осы сияқты. 

ТҮЙІН:
<рине, біздікі тек болжам ғана. 

Алайда ертегідегі Ерт$стіктей сағат 
емес, секунд санап $скен Есірткі 
бизнесімен күрес басқармасының 
кейінгі жылдардағы к$рсеткіші 
таңғалдырмай қоймайды. Бәлкім, 
шын мәнінде құрылымдық меке-
менің материалдық базасы кү-
шейіп, сала мамандарының да 
жұмысы жүйелене түскен шығар. 

Десе де, тиынның екі жағын ба-
рын ұмытпайық. <лемдік панде мия 
ел экономикасымен қатар қа ра па-
йым халыққа да қиын соқ қаны 
анық. Кім білсін, күнк$ріс қиын да-
ғаннан кейін бұқара бала-шағасын 
асырау үшін қарасора теріп, заңсыз 
жолға түсті ме деген де ой келеді. 
Uйт кені ұсталып жат қандардың 
ара сында қарапайым жүргізушіден 
бастап т$рт түліктің соңында жүр ген 
малшыға дейін бар. Егер ел қы сыл-
ғанынан есірткі саудасына кетіп 
жатса, оның арты жақсылыққа 
апар майтыны анық. 

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы

Жамбылда есірткі саудасы өршіп барады 

Б�гінде Жамбыл облысында есірткі саудасымен к�рес ерекше �ар�ын алды. 
Б$рын б$л ба�ытта�ы ж$мыстар�а ж$ртшылы� к�мәнмен �араса, �азір �$зырлы сала 
мамандары �ш к�нні� ішінде 400 келіге дейін есірткі затын тәркілейді. М$ндай 
к�рсеткішке сала мамандары «Допинг» профилактикалы� іс-шарасы аясында �ол 
жеткізіп, айды аспаннан бір-а� шы�арды. Б$л ж�йелі ж$мысты� жемісі ме, әлде 
кейінгі жылдары есірткі бизнесіні� ��ірде ке� етек жай�аны ма? 

Айталық, ғаламтор #міріміздің 
ажырамас б#лшегіне айналғалы 
бері интернет алаяқтық ұғымының 
#зіндік сипаты к#ріне бастады. 
Мәселен, интернет поштаға к#п 
к# лемде ақша ұтқаны не мұра-
герлік және тағы да басқа ақпарат 
жолдау, арзан бағаға авток#лік 
және оның қосалқы б#лшектерін 
сату тәрізді амалдар кеңінен таны-
мал. Алаяқтардың негізгі мақсаты 
#згенің мүлкін иеленуге бағыт-
талған. Сондықтан азаматтардың 
алаяқтардың арбауына түспей, 
қырағылық таныта білуі маңызды 
болса да, алданып қалатындар 
еселеніп тұр.

Атырау облыстық Полиция 
де партаменті берген ресми дерек-
терге сүйенсек, жыл басынан бері 
1 164 алаяқтық оқиға тіркелген. 
Оның 662 оқиғасы интернет 
алаяқ тық. Енді оқиғаларға к#шсек, 
шілде айында Атырау қаласының 
1981 жылғы тұрғыны полицияға 
#зінің ұялы телефондағы банк 
қосымшасы арқылы белгісіз біреу 
1 миллион теңге несие рәсімдегені 
туралы арызданған. Жәбірле ну-
шінің атына интернет арқылы 
несие рәсімдеген алаяқ Павлодар 
облысының 31 жастағы тұрғыны 
екені анықталды. Осыған сәйкес, 
Қылмыстық кодекстің 190-бабы 
1-б#лігі бойынша сотқа дейінгі 
тергеу жүргізіліп жатыр. 

– Ақпараттық жүйені пайдала-
нушыны алдау немесе сенімін те-
ріс пайдаланған жағдайда күдік-
тінің мүлкі тәркіленіп, белгілі бір 
лауазымдарды атқару немесе бел-
гілі бір қызметпен айналысу құқы-
ғынан 3 жылға дейінгі мерзімге 
айыра отырып немесе 4 мың ай-
лық есептік к#рсеткішке дейінгі 
м#лшерде айыппұл салуға, не сол 
м#лшерде түзеу жұмыстарына, не 

бір мың сағатқа дейінгі мерзімге 
қоғамдық жұмыстарға тартуға, не 
4 жылға дейінгі мерзімге бас бос-
тандығын шектеуге, не сол мер-
зімге бас бостандығынан айыруға 
жазаланады, – деді Атырау облысы 
Полиция департаментінің бас-
тығы, полиция полковнигі Қамза 
Үмбетқалиев. 

«БАСПАНА АЛЫП БЕРЕМІН» 
ДЕП АЛДАЙДЫ

Айталық, алаяқтықтың зоры 
баспанаға байланысты жағдай лар да 
к#п кездеседі. Т#мен бағада үй, 
кезексіз жаңа пәтердің иесі болу, 
жер алу – алаяқтардың «ол жа сы» 
болудың тағы бір әдісі. Бір ғана 
адамды емес, бірнеше адам ның се-
німін теріс пайдаланып, қара жа тын 
иемденіп алатындары да жетерлік. 

Былтыр тамыз айында бір әйел 
#зінің танысына Атырау қаласы, 
Нұрсая шағынауданынан 3 б#лмелі 
пәтер алып беремін деп #тірік 
айтып, 800 мың теңгесін иемденіп 
алған. Бұдан соң да қоймай, қара-
ша айында үй алуды армандап 
жүр ген әйел адаммен танысып, 4 
б#л мелі пәтер алып беруге уәде 
етіп, 495 000 теңгесін алған. Wбден 
дәніккен ол биыл қаңтар айында 
WhatsApp желісі арқылы шыға-
рылған жер телімінің жарнамалары 
арқылы тұрғынмен танысып, Аты-
рау қаласындағы жақсы ықша мау-
даннан жер телімін алып беремін 
деп 750 мың теңге ақша сұраған. 
Тұрғындардың тірнектеп жиған 
ақшасын қалтаға басып жүрген ол 
ақыры құқық қорғау органы қыз-
меткерлерінің қолына түсті. Атал-
ған деректерге байланысты Қыл-
мыстық кодекстің 190-бабы 3-б#-
лігі 4-тармағымен тергеу жүргі зі-
ліп, сотқа жолданды. С#йтіп, 
алаяқ әйелге сот 3 жыл 1 ай бас 

бостандығынан айыру жазасын 
кесіп, жәбірленушілерге келтірген 
залалдың орнын #теп беру ше-
шімін шығарды.

Атырау қаласы Полиция бас-
қармасының тергеушісі, полиция 
аға лейтенанты Ерсұлтан Нұрбо-
латтың айтуынша, т#мен бағада 
немесе кезектен тыс үй алып бере-
мін деген алаяқтар к#біне #зін 
мем лекеттік қызметші ретінде та-
ныстырып, жәбірленушілердің 
сені міне кіреді. Тіпті, болашақта 
ала тын үйді к#рсетіп, #зге адам дар-
ға осылай үй алып бергенін айтады. 

БЫЛТЫР ДА АТЫРАУДА 
АЛАЯҚТЫҚ КUП ТІРКЕЛДІ

Атырау облыстық сотында 
алаяқ тық бабымен қаралған қыл-
мыстық істер бойынша 2020 жылы 
109 тұлғаға қатысты 103 қылмыс-
тық іс қаралып аяқталған. Сот 76 
тұлғаға қатысты 73 айыптау үкімін 
шығарды. Оның ішінде: 6 тұлға-
ға айыппұл салынып, 36 адамның 
бас бостандығы шектелді, 1 адам 
шартты түрде сотталса, 33 тұлға бас 
бостандығынан айырылды. 

Татуласуына байланысты 19 
тұлғаға қатысты 17 іс қысқартылды. 

Атырау облыстық сотынан 
алған ресми дерекке назар салсақ. 
2021 жылдың 15 қыркүйегіне дейін 
100 тұлғаға қатысты 97 қылмыстық 
іс қаралып, аяқталған. Бұл деге-
ніңіз былтырғы к#рсеткішпен 
бірдей. Ал жылдың аяқталуына әлі 
үш ай уақыт бар. 

Заңгер Салтанат Рахимованың 
айтуынша, #зіне алаяқтықтың 
құрбаны болып к#мек сұрап ке-
летіндер к#п. 

«Тәжірибе к#рсеткендей, 
алаяқ тық жолымен жеке адамның 
мүлкін иемденіп кету к#біне тауар-
лар мен қызметтерді тұтыну нары-
ғында болады. Бұл жағдайдың 
же ке әрі заңды тұлғаларға елеулі 
дә режеде материалдық және 
 мо раль дық зиян келтіретіні тү-
сінікті. Алаяқтар тұтынушы не-
сиелерін рәсімдеу қызметтерін 
ұсыну жо лымен халықтың сені-
міне кіруге тырысады», – деген 
Салтанат Ас қарқызы алаяқтыққа 
тұсау қоятын #зінің екі ұсынысын 
ашық айтты. 

Оның айтуынша, алаяқтық 
қылмыстардың к#бі ұялы телефон 
арқылы жасалады. Тіркелмеген 
ұялы телефон арқылы с#йлесіп, 
алаяқтық жасайды немесе тіркел-
меген н#мірлерге ақша аудартып 
алады. Осыны болдырмау үшін 
ұялы байланыс операторлары тір-
кел меген мобильді н#мірлердің 
қосылуына тыйым салғаны ж#н. 
Екіншіден, интернет ар қылы ақ-
шаны есепшоттан аударып алудың 
бірнеше сатылы жүйесі болуы 
керек. Алайда ең алдымен азамат-
тар дың сақтығы керек. Wдетте 
алаң ғасарлар алаяқ тардың ал да-
уына түсіп қалады.

Тұрсын ЖҰМАБЕКҚЫЗЫ,
Атырау облысы

Атырауда алаяқтық азаймай тұр
 Алая�ты� – әлем бойынша �те ке� тара�ан �ылмыс. 

Б$л �ылмысты� бізді� елімізде, әсіресе Атырау 
��ірінде таралуына жергілікті т$р�ындарды� а��алды�ы 
мен сенгіштігі себеп болып т$р. Алая�тарды� арбауына 
т�спей, �ыра�ылы� таныта білуге әзірге атыраулы�тар 
дайын емес секілді. /�ірде алая�ты� о�и�аларыны� 
к�п болуы осыны ай�ындап отыр. 



Биыл т��	ыш рет жалауы 
желбіреген УЕФА Конферен-
ция лигасыны� топты� ке-
зе�інде «$айрат» командасы 
ба� сынама�. Жа�а турнирде 
барлы	ы 32 команда сегіз 
топ�а б(лініп, сын	а т)седі. 
$�рбан Бердыев баптайтын 
алматылы� клуб Конферен-
ция лигасыны� «Н» тобында 
кипрлік «Омония», швей ца-
риялы� «Базель» және әзер-
байжанды� «Карабахпен» 
кездесіп, топты� �ос мы�-
тысын аны�тайды. 

О баста «Қайрат» еурокубок-
тегі жорығын Еуропаның ең бе-
делді турнирі Чемпиондар ли-
гасының іріктеу кезеңінен бас-
таған. Алдымен Израильдің 
«Маккаби Хайфа» командасын 
қос ойын қорытындысы бойынша 
(1:1, 2:0) жеңіп, екінші кезеңде 
Сербияның «Црвена Звезда» ко-
мандасына (2:1, 0:5) жол берді. 
Одан кейін Чемпиондар лигасы-
нан шығып қалған алматылық 
команда Еуропа лигасының үшін-
ші іріктеу сатысында Арменияның 
«Алашкертінен» (0:0, 2:3) жеңілді. 
Соңғы талпынысында Конферен-
ция лигасының топтық кезеңінде 
ойнау үшін іріктеу кезеңінің 
плей-офф сатысында Люксем-
бургтің «Фола» командасын 
(4:1, 3:1) жеңіп, топтық кезеңге 
шық  қан. 

Осылайша, алматылық клуб 
қазақстандық командалар ара-
сында Еурокубоктің күзгі маусы-
мына жолдама алған үш коман да-
ның қатарына қосылды. Есте-
ріңіз де болса, бұған дейін Қара-
ғандының «Шахтері» (Еуропа 
лигасы, 2013/2014 жылғы мау-
сым) мен елорданың «Астана» 
клубы (Чемпиондар лигасы – 
2015/2016 жыл, Еуропа лигасы – 
2016/2017, 2017/2018, 2018/2019 
және 2019/2020 жылдары) топтық 
кезеңде Fнер кFрсеткен еді. Со-

нымен қатар «Астана» Еуропа 
лигасының 2018/2017 жылғы ма-
усымында турнирдің 1/16 ке-
зеңіне дейін жеткен бірінші 
қазақстандық команда атанған. 
Енді міне, сол жетістікті алма-
тылық клубтың қайталауына та-
маша мүмкіндік туып тұр. 

Тұңғыш рет Еуродода еліміз-
дің намысын қорғайтын алма-
тылық команда 16 қыркүйекте 
футболдан UEFA Конференция 
лигасы топтық кезеңіндегі ал-
ғашқы ойынын Кипрдің «Омо-
ния» командасына қарсы Fткізеді. 
«Қайраттың» қарсыласы «Омо-
ния» 1965/66 жылғы кезеңнен бері 
еурокубок ойындарына қатысып 
келеді. 2003-2004 жылғы кезеңде 
Чемпиондар лигасы бірінші ірік-
теу сатысында Қазақстанның 
«Ер тісін» (0:0, 2:1) жеңген. Бұл 
жо  лы тағы бір қазақстандық ұжым 
кипрлік клубпен жасыл алаң да 
жолығып, «Ертісте» кеткен есені 
қайтаруға бар күшін салып кFреді. 

Бастапқыда «Қайрат» футбол 
клубы Бақылау кеңесі тFрағасы-
ның кеңесшісі қызметіне та-
ғайындалған Құрбан Бердыев осы 
кездесуде аталған клубты бас 

бап кер ретінде жарыс жолына 
алып шығады. Білікті маман 
УЕФА Конференция лигасының 
топтық кезеңіндегі алғашқы қар-
сыласына қарсы қандай тосын-
сый дайындағанын бүгінгі ойын 
кFрсетеді. Ал «Омония» коман-
дасының бас бапкері Хеннинг 
Берг ойын алдындағы баспасFз 
мәслихатында «Қайраттың» ша-
буыл шебі мықты екенін, сондық-
тан сырт алаңда Fз командасының 
қорғаныста аса сақ ойнайтынын 
айтып қалды. 

Кипрлік «Омониямен» ойын 
алдында спорт журналисі Фараби 
Mбдіхалық «Қайраттың» қазіргі 
деңгейі, топтан шығуға мүмкіндігі 
туралы пікірімен бFлісті. 

– Н тобындағы командалар 
бір-бірімен деңгейлес. Атағы жер 
жаратын «Базель» бұрынғыдай 
қарқынды емес. Mйтпесе кезінде 
олар қатарынан бірнеше мәрте 
Чемпиондар лигасында Fнер 
кFрсеткен. Кейінгі жылдары 
Швейцарияда «Янг Бойз» клубы 
чемпиондықты ешкімге бермей 
келеді. Сондықтан олармен тең 
дәрежеде ойнауға, сырт алаңда да, 
Fз алаңымызда да ұпай алға бола-

ды. «Карабах» пен «Омония» ко-
мандалары да орта деңгейлі 
ұжым дар. Егер алматылық клуб-
тың футболшылары бас бапкер 
Құрбан Бердыевтің тапсырмасын 
орындай алса, сенімді ойын 
Fрнегін кFрсетсе, топтан шығуға 
мүмкіндігіміз бар. Канте мен Ваг-
нер Лав секілді үздік шабуылшы-
лар қазақстандық команданың 
кFшін алға сүйреп, «Қайраттың» 
плей-офф кезеңінде Fнер кFр-
сетуіне кFмектеседі деп ойлай-
мын, – дейді ол. 

Айта кетейік, әр топтан бірін-
ші және екінші орын алған ко-
мандалар жарысты кFктемгі мау-
сымда одан ары жалғастыруға 
мүм кіндік алады. Топтың жеңім-
пазы 1/8 кезеңге жолдама алса, 
екінші орындағы команда Еуропа 
лигасының топтық кезеңінде 
үшінші орын алған клубпен 
кездеседі. 

Күзгі маусымды жаңа қарқын-
мен, жаңа бапкермен бастағалы 
тұрған «Қайрат» футбол клубы 
алдағы үш ай бойы қазақстандық 
жанкүйерлерге нағыз мерекелік 
кFңіл күй сыйлады деген үміт-
теміз.

Стамб�лда Тәуелсіздікті� 
30 жылды	ына арнал	ан ес-
телік монетаны� т�сау ке-
сері (тті. 

Елшіліктің хабарлауынша, 
салтанатты шараға Қазақстан-
ның Түркиядағы елшісі Абзал 
Сапарбекұлы, Қазақстанның 
Стамбұлдағы бас консулы Mлім 
Байел, Түркия Теңге сарайының 
директоры Абдуллаһ Ясир Ша-
хин, зиялы қауым Fкілдері мен 
журналистер қатысты. 

Елші Абзал Сапарбекұлы 
монетаның бауырлас Түркия-
ның қастерлі Тәуелсіздігіміздің 
мерейлі тойына жасаған ерекше 
сыйы ретінде түрік елінің 
Қа зақстанға деген ыстық ықы-
ла сының белгісі екенін мәлім-
деді.

Күмістен соғылған монета-
ның дизайнын Теңге сарайымен 
бірлесіп әзірлегендіктерін 
айтқан бас консул Mлім Байел 
онда еліміздің терең тарихы мен 
Түркі әлемінің қара шаңырағы 
ретіндегі ролін айқындағанын 
айтты.

Sз кезегінде, Абдуллаһ Ясир 
Шахин Fзі басқарып отырған 
Түркия Республикасы Теңге 
сарайының 1467 жылдан бастау 
алатынын айта келе, Қазақстан 
Тәуелсіздігінің 30 жылдығына 
осындай тарту жасаудың Fздері 

үшін үлкен қуаныш екенін жет-
кізді. 

Монетаның бет жағында 
Қазақстанның мемлекеттік Туы 
мен түрікше «Қазақстан Тәуел-
сіздігінің 30 жылдығы» жазуы 
орын алған. Сырт жағының ор-
тасында Қазақстанның картасы 
бейнеленген. Картаның ішінде 
латын әріптерімен қазақша 
Qazaqstan деп жазылған. 

Сондай-ақ картада қазақ 
жеріндегі бірқатар тарихи мем-
лекеттердің атаулары түрікше 

жазылған. Атап айтқанда, олар: 
сақтар, ғұндар, Түрік қағандығы, 
Алтын Орда мен Қазақ хандығы. 
Реверстің үстінгі жағында Ор-
хон-Енисей ескерткіштеріндегі-
дей кFне түркі жазуымен «Түрік» 
деп жазылған. Астыңғы жағында 
қошқармүйіз оюы бейнеленген.

31 грамм күмістен құйылған 
және құны әлдеқайда жоғары 
монетаның номиналды бағасы 
– 30 түрік лирасы. M.Байел 
әдетте мұндай монеталардың 20 
лиралық номиналға ие болаты-

нын, алайда түрік тарапының 
Тәуелсіздіктің 30 жылдығына 
орай Қазақстан үшін бұл ережені 
Fзгерткенін айтты. 

Естелік монета Түркия Теңге 
сарайының ресми сайтында са-
ты лымға шығады. А.Сапарбек-
ұлы мен M.Байел шектеулі сан-
мен шыққан монетаның отан-
дық, түрік және әлемдік коллек-
цио нерлердің үлкен қы зығу шы-
лығына ие болатынына сенім 
білдірді.

 А.АЙДАРҚЫЗЫ
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Анаға құрмет

ЮНЕСКО желісіне кірді Бауырлас елдің тартуы

Еурододада «Қайратқа» 
сенім артамыз 

 Абылайхан ЖҰМАШ 

Ескерткіштің орнатылуына 
Орталық Қазақстан академия-
сының ректоры Бақтыбай Жүнісов 
бастамашы болып, ашылуына об-
лыс әкімі Жеңіс Қасымбек, қоғам 
қайраткерлері, зиялы қауым Fкіл-
дері қатысты.

Күйеуінің кебісін кFдемен 
ұлтарақтап, құманын қойнына 
салып жылытқан жұмақ жүзді, 
жауһар ізді ана туралы аңыз-әңгі-
мелер қаншама. «Алғыс арты ақ 
май, қарғыс арты қара нан» демек-
ші, жарының жанынан ризашылық 
алған осынау ұлы әйел тұлғасы 
ма ңайына сән, Fлі далаға жан бер-
гендей-ақ. Монумент қоладан 
құйыл ды. Биіктігі тұғырымен 
бірге – 7,5 метр. Мүсіннің авторы 
– Бейбіт Мұстафин.

– Қазақ аналарының ұлығы – 
Қарқабат ана. Ол – қазақ дала-
сындағы аналардың бар асыл 
қасиеттерін бір арнаға тоғыстырған 
тау тұлға. Бұл ескерткіш бүкіл ана 
атаулыға арналады. Қарқабат 
ананың даналығы, Fмір жолы мен 
бейнесі Fскелең ұрпақ үшін үлгі 
болады. Себебі ол – халық бірлігін, 
патриотизмді және парасат ты-
лықты білдіретін нышандарының 
бірі, – деді Жеңіс Қасымбек. 

Атағы атан түйе шFктірер аруақ-
 ты ана бұл күнде тек шежіре. Тастан 
тұғыр қойылды. Бұл да бір рухани 
баюдың белесі. Десек те, тағы бір 
қыры ескерткіштің бүгінгі аналарға 
Fнеге екенінде. 

;дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

Экология, геология және 
таби	и ресурстар министрлігі 
ЮНЕСКО-ны� «К(лсай к(л-
дері» мемлекеттік �лтты� та-
би	и паркін (зіні� д)ниеж)зілік 
биосфералы� резерваттар 
желісіне �ос�анын хабарла-
ды. 

Мұндай шешім 15 қыркүйек 
күні ЮНЕСКО бағдарламасының 
«Адам және биосфера» халықара-
лық үйлестіру кеңесінің 33-сесси-
ясында қабылданды.

Министрліктің мәліметінше, 
«КFлсай кFлдері» Fтінімінің елдегі 
және әлемдегі күрделі эпидемио-
логиялық шектеулер жағдайында 
дайындалғаны ерекше назар ау-
даруға тұрарлық. «КFлсай кFлдері» 
мемлекеттік ұлттық табиғи паркі 
әкімшілігі қызметкерлерінің үй-

лесімді жұмысының арқасында 
Қазақстандағы ЮНЕСКО-ның 
«Адам және биосфера» бағдарла-
масының биосфералық резерват-
тарының Ұлттық желісі тағы бір 
биосфералық резерватпен толық-
тырылды. 

Осылайша, бүгінде ЮНЕСКО 
ұлттық желісінің Қазақстандағы 
биосфералық резерват саны – 13. 
Бұл сан Орталық Азияның басқа 
елдеріндегі биосфералық резерват-
тар санынан едәуір асып түседі. 
Биосфералық резерваттар кFле-
мінің осылай танылуы Қазақстан-
ның биологиялық әртүрлілігін 
сақтау мәселелеріне әлемдік қо-
ғам дастықтың назарын аударғанын 
және оны болашақ ұрпақ үшін 
сақтауға ұмтылатынын кFрсетеді.

А.ЖОЛДАС

$ара	анды облысында та	ы да бір жа	ымды жа�алы�. 
:лысты �йыстырып, руды �йыт�ан �лт анасы $ар�абатты біл-
мейтін жан жо� шы	ар?! Кешегі �аздауысты $азыбек биді� 
ар	ы әжесі, әйел де болса ел анасы атан	ан ерж)рек батыр 
ана	а $ар�аралы �ала сында ескерткіш �ойылды. Таст�	ыр 
то	ыз жолды� торабында то	ысар �анша �аза� баласына рух 
беріп <әм шежіре �у	ызып, �рпа� саба�тас тырары с(зсіз.
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